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DS Klicpera Chlumec nad Cidlinou, 
divadelní představení: Moje žena je šílená
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Vážení spoluobčané, sousedé, přátelé.  

V  obřadní síni radnice jsme popřáli novým 
občánkům našeho města hlavně zdraví, lásku a  čas 
svých nejbližších. Lučická olympiáda přinesla radost 
ze  soutěžení už větším dětem ve  více disciplínách. 
Pyšní rodiče a  prarodiče prožívají lekce v  tanečních. 
Radost přináší úspěchy mladších i  starších ve  sportu 
i  v kultuře. V  rámci divadelní přehlídky Klicperův 
Chlumec byl oceněn Jarda Málek za celoživotní přínos 
amatérskému divadlu a  s ním i  všichni pořadatelé 
a herci. Slavnostní předání absolventských certifikátů 
a  úvod do  dalšího semestru Univerzity třetího věku 

proběhlo v  místní knihovně za  značného zájmu 
studentů. Mažoretky přivezly z  ME v  Holandsku dvě 
zlaté medaile. Přivítání unavených, ale šťastných 
děvčat jsme si nenechali ujít.  

Komunitní den s  rodinou v  domově důchodců 
v Palackého ulici a setkávání se ve středisku sociálních 
služeb v  Říhově domě s  bohatým programem nabízí 
propojení všech generací.  

Při inventarizaci zeleně zjistili dendrologové 
u vybraných stromů nevratná poškození a doporučili 
kácení. Jinde další péči v podobě prořezání či vyvázání 
koruny. Nové listnáče sázíme v  aleji ke  hřbitovu, 
v  sadu za  Lidlem i  na  Skalce. Po  stížnostech 
na přerostlé túje v urnovém háji dochází k úpravě keřů 
mezi poničenými náhrobky.  

Díky  členství v  investiční komisi VAKu HK máme 
dobrý přehled o prostředcích vynaložených v regionu. 
Po dokončení vodojemu Na Františku je v plánu nový 
řad vody a  kanalizace v  Rooseveltově ulici a  zka-
pacitnění čističky odpadních vod v  Kladrubech 
se  spoluúčastí města. Vynaložené prostředky 
společnosti zde činí více jak 150  mil. Kč a  další jsou 
ve výhledu.  

V  územním řízení k  modernizaci tratě jsme 
jednoznačně odmítli zrušení protihlukových opatření. 
Vzhledem k  navýšení hlukových limitů nám hrozí 
nerealizace ochrany proti hluku a  prachu, s  čímž 
zásadně nesouhlasíme. Je třeba ohlídat další stupeň 
projektové dokumentace ke  stavebnímu povolení. 
Záměr státu v  roce 2026 renovovat nádražní budovy 
a v letech 2027–2030 zdvojkolejnit trať trvá.  

V  předsednictvu Svazu měst a  obcí ČR se  zabý-
váme mimo jiné tříděním odpadu a výkupem vratných 
obalů, fungováním stavebních úřadů, snižujícím 
se  počtem policistů, rozpočtem a  státním finan-
cováním. Je mnoho věcí, které starostům přidělávají 
vrásky na  čele, bez možnosti výrazného vlivu 
na situaci a řešení.  

Veřejné osvětlení prošlo druhou etapou výměny 
zdrojů světla. Nyní spoříme 63  % energie. Spolu 
s  instalací fotovoltaiky na  vybraných veřejných 
budovách řešíme i  hospodaření s  vodou a  teplem. 
Snahou je například využití dešťové vody pro zalévání 
a přebytek odvést do  řeky Cidliny bez nutnosti hradit 
stočné. Zastíněním rozlučkové síně a  částečným 
zateplením Mateřské školy U  Zámku zase snižujeme 
náklady na chlazení i topení. Intenzivně připravujeme 
rozpočet města na příští rok.  

Zázrak na počkání. Takový mám dojem ze  stavby 
křižovatky Pražská–Kozelkova–Palackého. Za tři měsíce 
je předlážděno! Chytré semafory doplněné také 
ke  spořitelně pro bezpečnost chodců a  hlavně dětí, 
kabelové propojení a  nová dlažba doplněná zelení 
s dotací ve výši 9 milionů korun. Občas vyposlechnu 

SLOVO STAROSTY
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názory, proč je chodník užší nebo naopak širší, to 
samé pro přechod nebo silnici. Věřte, že je nutné 
dodržet normy určené státem pro vyhovění kolaudace.  

Opakovaně se  potkáváme s  lidmi bez domova. 
Zabavování alkoholu, pravidelné hlídky v  ranních, 
odpoledních, ale i nočních hodinách, důsledné šetření 
osob veřejně pohoršujících a  snaha sociálního 
oddělení o  vyřešení sociální situace je výčet z  řady 
praktikovaných opatření. Kontakty v okolních městech 

potvrzují stejné problémy i  návrhy přístupu k  těmto 
osobám.  

Těší mě výjimečné ocenění naší práce doručené 
v korespondenci na radnici a podobný pohled řady lidí 
na  vylepšení chodu města. Já děkuji za  spolupráci 
všem, kteří se  v  dobrém podílejí. Omluva a  postih 
za  sprosté urážky a  šíření nepravd jednoho z přispě-
vatelů na  sociálních sítích je poučením pro všechny 
uživatele.  

Pro další diskuzi a  vysvětlení otázek nabízím 
otevřené dveře pro veřejnost v kanceláři starosty první 
středy v měsíci 6. listopadu a 4. prosince 2024 od 16 
do 17  hodin. Vždy po  objednání na  e-mail 
starosta@chlumecnc.cz s  nastíněním problému, pro 
přípravu podkladů a  další domluvu. Přijďte si 
popovídat, probrat a rozptýlit Vaše obavy.  

Mgr. Vladan Kárník 
starosta města

Výpis z usnesení 
46. zasedání rady města 
konaného dne 9. 9. 2024 

Rada města: 

• Schvaluje zadání zakázky zadávané ve zjedno-
dušeném podlimitním řízení na stavební práce 
s názvem „Dětská skupina MŠ U Zámku“ společnosti 
PRVNÍ STAVEBNÍ CHRUDIM a.s., Tovární 1130, 
Chrudim IV, 537 01 Chrudim, IČO: 46504621. 

• Bere na vědomí informaci o prodloužení provozní 
doby v Mateřská škola U Zámku, Chlumec nad 
Cidlinou, Poděbradova 636/IV takto: 6,00–16,30 
hodin.  

• Schvaluje navýšení 1 úvazku pracovníka v sociálních 
službách pro registrovanou službu pečovatelská 
služba Střediska sociálních služeb Chlumec nad 
Cidlinou o.p.s., se sídlem Palackého 310, 503 51 

Chlumec nad Cidlinou, IČO: 25998846 od 1. 10. 2024 
i s podílem na jeho financování.  

• Schvaluje navýšení ceny služeb v kempu u položky 
„chata – 4 lůžka a noc – včetně vstupu do areálu 
v  sezoně (14. 6. až 7. 9. 2025) o 200,00 Kč na 
1.400,00 Kč.  

• Schvaluje, v návaznosti na usnesení 12/44/24, 
uzavření smlouvy o budoucí smlouvě o zřízení 
služebnosti – elektrická přípojka nn pro stavbu 
základnové stanice veřejné radiotelefonní stanice 
sítě CETIN a.s. „26571 HKCHK, Chlumec nad 
Cidlinou“ na pozemcích parc.č. 1080/1 a 1081/1 
v  k.  ú. Chlumec nad Cidlinu (město Chlumec nad 
Cidlinou x CETIN a.s., IČO: 04084063) s cenou 
100,00 Kč/bm + DPH. 

• Schvaluje zadání zakázky „Projektová dokumentace 
– instalace dvou střešních FVE na objekty města 
Chlumec nad Cidlinou“ společnosti Tomáš Tománek, 
U stavu 58/10, Černovír, 779 00 Olomouc, IČO: 
01787578.  

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA 
 A RADY MĚSTA
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• Schvaluje uzavření smlouvy o dílo na akci 
„Restaurování Pomníku Selského povstání, Chlumec 
nad Cidlinou“ s Čiháková Myšková Kateřina, MgA., 
Žiželická 309, Chlumec nad Cidlinou III, 503 51 
Chlumec nad Cidlinou, IČO: 62704729 dle před-
loženého návrhu.  

• Schvaluje výměnu vířivky na horní končetiny 
v  rehabilitační ordinaci Městského zdravotního 
střediska v Jungmannově ulici č. p. 114. Pořízení nové 
vířivky a veškeré stavební práce týkající se 
odstranění původní a instalace nové vířivky zajistí 
a  hradí nájemce ordinace Oblastní nemocnice Jičín 
a.s. 

• Neschvaluje zavedení poplatku za stahování e-knih 
v městské knihovně.  

• Schvaluje, na základě návrhu kontrolního výboru, 
navýšení nájemného ve všech nebytových prosto-
rách v majetku města od 1. 1. 2025 o 20 % + inflační 
doložka 

Výpis z usnesení 
47. zasedání rady města 
konaného dne 23. 9. 2024 

Rada města: 

• Schvaluje uspořádání putovní venkovní výstavy 
„Paměti národa“ (věnované vzpomínkám pamětníků 
souvisejícím s koncem 2. světové války) na 
Klicperově náměstí během měsíce května a června 
příštího roku.  

• Schvaluje prominutí nájemného na rok 2025 
(umístění 5 kontejnerů na sběr textilu) na základě 
žádosti firmy DIMATEX CS, spol. s r.o., IČO: 
43224245. 

• Schvaluje dodavatele a smlouvu o dílo na akci 
„Železobetonová rampa pro vážící plošinu“ (terénní 
úpravy Kladruby) IS-PK KEY s.r.o., Trmačov 171, 666 
01 Tišnov, IČO: 7852886 dle předložené cenové 
nabídky. 

• Schvaluje dodavatele akce „Oprava komínů na 
bytových domech, ul. 9. května č. p. 118-121“ firmu 
FACHMANI s.r.o., Bílsko 54, 507 32 Údrnice, IČO: 
21112550 dle předložené cenové nabídky.  

• Schvaluje dodavatele akce „Rekonstrukce bytu č. 9, 
č. p. 128/I v ul. Pernštýnská“ firmu Jiří Stuchlík, Písek 

106, IČO: 60143509 na základě předložené cenové 
nabídky.  

• Schvaluje prodej vlčích máků (připomínka Dne 
válečných veteránů) v městské knihovně v době od 
1. 11. do 30. 11. 2024. 

Výpis z usnesení 
48. zasedání rady města 
konaného dne 7. 10. 2024 

Rada města: 

• Schvaluje Smlouvu číslo Z_S24_12_8120092309 
o realizaci přeložky distribučního zařízení určeného 
k dodávce elektrické energie v rozsahu dle 
projektové dokumentace vypracované firmou VEKT 
HK s.r.o. na stavbu „Chlumec nad Cidlinou, 
Poděbradova 636, přeložka knn, číslo projektu 
IZ-12-2002953 se společností ČEZ Distribuce a.s., 
IČO: 24729035. 

• Schvaluje Dodatek č. 3 ke smlouvě o dílo na 
realizaci akce „Oprava oken historické budovy 
Základní školy v Chlumci nad Cidlinou“ se STAFI 
FINALIZACE STAVEB s.r.o., Ostřešany 320, 530 02 
Pardubice, IČO: 25968203. 

• Schvaluje, v návaznosti na usnesení 12/46/24, 
umístění solárního výdejního boxu na zásilky 
společnosti General Logistics Systems Czech 
Republic s.r.o., IČO: 26087961, Průmyslová 5619/1, 
586 01 Jihlava (GLS) v ulici Zimova na části pozemku 
parc. č. 1324/1 v k. ú. Chlumec nad Cidlinou 
o výměře 2 m2 za cenu 4.000,00 Kč/rok + DPH od 
1. 11. 2024 na dobu neurčitou s tříměsíční výpovědní 
lhůtou. 

• Schvaluje, v návaznosti na usnesení zastupitelstva 
8/14/24, zřízení služebnosti veřejného osvětlení na 
převáděných pozemcích parc. č. 1403/10 a parc. 
č. 1402/50 (vzniklém z pozemku parc. č. 1402/50 na 
základě geometrického plánu č. 3109-45/2024) v k. ú. 
Chlumec nad Cidlinou na dobu neurčitou za úplatu 
ve výši 1.000,00 Kč + DPH. 

• Schvaluje zadání zpracování „Základní umělecká 
škola Chlumec nad Cidlinou – kompletní projektová 
dokumentace“ Ing. Pavel Kubík s.r.o., Vrchlického 
816, Chlumec nad Cidlinou IV, 503 51 Chlume nad 
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Cidlinou, IČO: 27525341 dle cenové nabídky ze dne 
30. 9. 2024. 

• Schvaluje zadání zakázky „Opravy chodníků 
Chlumec nad Cidlinou“  KVIS Pardubice a.s., Rosice 
151, 533 53 Pardubice, IČO: 46506934 dle cenové 
nabídky ze dne 3. 10. 2024.  

Výpis z usnesení 
15. zasedání zastupitelstva města 

konaného dne 18. 9. 2024 

Zastupitelstvo města: 

• Schvaluje, v návaznosti na usnesení 13/14/24, směnu 
pozemku parc. č. 149/2, ostatní plocha o  výměře 5 
m2 (vzniklého na základě geometrického plánu č. 
3121-93/2024 z pozemků st. 325 a parc. č.  149) za 
pozemek parc. č. 2670, ostatní plocha o výměře 2 m2 
(vzniklého na základě geometrického plánu č. 
3121-93/2024 z pozemku st. 326) v k. ú. Chlumec nad 
Cidlinou s cenou rozdílu výměr ve výši 1.500,00 Kč/
m2 s tím, že poplatky se směnou spojené uhradí obě 
strany rovným dílem.  

• Neschvaluje záměr prodeje pozemku parc. č. 1298, 
ostatní plocha, zeleň o výměře 1.007 m2 v k. ú. 
Lučice u Chlumce nad Cidlinou. 

• Neschvaluje záměr bezúplatného nabytí pozemků 
parc. č. 1435/9, 1435/10 a 1435/11 v k. ú. Chlumec nad 
Cidlinou vzhledem k tomu, že předmětné pozemky 
jsou součástí budoucí stavby „Modernizace trať. 
úseku odb. Kanín-Chlumec nad Cidlinou (včetně)“. 

• Bere na vědomí žádost KAND s.r.o. o koupi části 
pozemku parc. č. 1411 v k. ú. Chlumec nad Cidlinou 
a schvaluje záměr směny části pozemku parc. č. 1411 
(zaplocená část, vjezd a parkovací stání) za část 
pozemku st. 567 (chodník Na Vinici), obojí v k. ú. 
Chlumec nad Cidlinou s cenou rozdílu výměr ve výši 
1.500,00 Kč/m2. 

• Neschvaluje žádost o koupi části pozemku parc. 
č. 1360/28 v k. ú. Chlumec nad Cidlinou.  

• Schvaluje Smlouvu o upsání akcií mezi Vodovody 
a  kanalizace Hradec Králové, a.s., se sídlem Víta 
Nejedlého 893/6, Slezské Předměstí, 500 03 Hradec 
Králové, IČO: 48172898 a městem Chlumec nad 
Cidlinou v předloženém znění (vnos nemovitých věcí 
– vodovod a kanalizace Chlumec nad Cidlinou – 

Skalka I) včetně zápisu o vnesení nepeněžitého 
vkladu a prohlášení o vnosu. 

• Bere na vědomí informace ke Zprávě o uplatňování 
Územního plánu Chlumec nad Cidlinou a schvaluje 
termín pro shromažďování žádostí o změnu 
územního plánu do 31. 12. 2024. 

• Bere na vědomí odstoupení zájemců o koupi 
pozemku parc. č. 1317/15 v k. ú. Chlumec nad 
Cidlinou.  

• Bere na vědomí informaci o Zprávě o uplatňování 
Územního plánu Nepolisy za období 2020–2024 
a požadavek města Chlumec nad Cidlinou ve vztahu 
k žádosti o změnu územního plánu pozemku parc. 
č. 1734 v k. ú. Nepolisy (EUROBIT Terminal s.r.o.). 

• Schvaluje Kupní smlouvu o prodeji nemovité věci 
(pozemek parc. č. 2417 v k. ú. Chlumec nad Cidlinou) 
mezi Správa železnic, státní organizace, Dlážděná 
1003/7, Nové Město, 110 00 Praha 1 a městem 
Chlumec nad Cidlinou.  

• Bere na vědomí prezentaci AFRY CZ s.r.o., Praha – 
výstupy a návrhy řešení dopravy v Chlumci nad 
Cidlinou. 

• Bere na vědomí představení projektu oprav 
sokolovny v Chlumci nad Cidlinou.  

• Pověřuje starostu města k jednání se starosty 
okolních obcí ve věci výstavby svazkové školy 
v Chlumci nad Cidlinou.  

• Schvaluje obecně závaznou vyhlášku města 
Chlumec nad Cidlinou o stanovení obecního systému 
odpadového hospodářství.  

• Schvaluje poskytnutí finančního příspěvku ve výši 
500.000,00 Kč Římskokatolická farnost – děkanství 
Chlumec nad Cidlinou na pokračování opravy lodě 
a  presbytáře kostela sv. Voršily v Chlumci nad 
Cidlinou v roce 2025. 

• Schvaluje poskytnutí finančního daru ve výši 
100.000,00 Kč obci postižené záplavami a pověřuje 
radu města předáním daru.  

  Jana Jelínková 
asistentka starosty 
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SVOZY SEPAROVANÉHO ODPADU 2024

CHLUMECKÉ LISTY V ROCE 2025

 Číslo Datum uzávěrky Datum redakční rady Vychází

1 5. 12. 11. 12. 9. 1.

2 16. 1. 22. 1. 6. 2.

3 13. 2. 19. 2. 6. 3.

4 13. 3. 19. 3. 3. 4.

5 10. 4. 16. 4. 2. 5.

6 15. 5. 21. 5. 5. 6.

7 12. 6. 18. 6. 3. 7.

8 10. 7. 16. 7. 7. 8.

9 14. 8. 20. 8. 4. 9.

10 11. 9. 17. 9. 2. 10.

11 9. 10. 15. 10. 6. 11.

12 13. 11. 19. 11. 4. 12.
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V sobotu dne 12. října 2024 jsme přivítali v obřadní 
síni Městského úřadu v Chlumci nad Cidlinou nejmenší 
občánky našeho města, tedy děti narozené v  období 
květen 2024 až srpen 2024, s  trvalým pobytem 
v Chlumci nad Cidlinou. 

Celkem jsme uvítali 12 nových občánků s  jejich 
rodiči, z  toho 7  chlapečků a 5  holčiček. Pozvaná 
miminka s  jejich rodiči přivítal starosta města 
Mgr. Vladan Kárník a místostarosta města pan Luboš 
Suchánek a  s krátkým kulturním programem vystou-
pily děti z  Mateřské školy U  Zámku. Rodiče dětí 
obdrželi od  města Chlumec nad Cidlinou finanční 
dárek ve výši 1 000,- Kč, děti malou hračku a maminky 
květinu. Od Městské knihovny v Chlumci nad Cidlinou 
obdrželi rodiče dětí balíček Bookstart – S  knížkou 
do  života. Rodiče se  zapisovali do  pamětní knihy 
města a  poté následovalo tradiční fotografování dětí 
ve  staré dřevěné kolébce. Všem malým občánkům 

přejeme hodně zdraví, spokojenou rodinu a co nejvíce 
krásných dní, jako byl tento sváteční. 

Příští vítání nových občánků se  uskuteční 
v měsíci únoru 2024. 

Pokud se chcete zúčastnit slavnostního vítání 
občánků se  svým nově narozeným miminkem, 
můžete si vyplnit „Přihlášku k  vítání občánků“ 
a  doručit na  matriku městského úřadu nebo 
zaslat elektronicky na adresu: 

 matrika@chlumecnc.cz.  
Přihláška je ke  stažení na  www.chlumecnc.cz 
nebo si ji můžete vyzvednout a  vyplnit osobně 
na matrice. 

Ivona Uchytilová 
matrikářka

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ V CHLUMCI NAD CIDLINOU
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Milé čtenářky, milí čtenáři,  
dovolujeme si Vás touto cestou pozvat na 2 akce – 
jednu mimořádnou a jednu tradiční:  
• 14.  listopadu se  bude konat v  Klicperově domě 

zahajovací vernisáž fotografií, které vznikly v červnu 
letošního roku na zámku Karlova Koruna a  

• 29.  a 30.  listopadu se  budou konat v  našich 
domovech tradiční adventní výstavy výrobků. Více 
informací naleznete v pozvánkách.  

Vedle pozvání na  akce budoucí se  ještě vrátíme 
ke  Komunitnímu dni s  rodinou, který se  konal 
20. září v Palackého ulici. Akce byla určena klientům 
Domova V Podzámčí, jejich blízkým, ale i  veřejnosti. 
Počasí nám přálo a  věříme, že kdo dorazil, užil si 
příjemné pohodové odpoledne. Úvodní slovo patřilo 

ředitelce Mgr. Markétě Machové Osmíkové, starostovi 
města Chlumec nad Cidlinou Mgr. Vladanu Kárníkovi 
a  panu Francescu Kinskému dal Borgo. Následoval 
program, o  který se  postaraly kapely Veselá trojka 
a SEN, krásné vystoupení připravily i Country baby.  

Poděkování patří spolupořadatelům akce, kterými 
byli město Chlumec nad Cidlinou a Společná CIDLINA, 
z.s. Další díky míří za  dobrovolníky z  Billy Futurum 
Kolín a  v neposlední řadě děkujeme pracovníkům 
Domova V Podzámčí za přípravu a realizaci celé akce. 

Přejeme Vám pěkné dny a hodně zdraví,  

za Domov V Podzámčí Soňa Vodičková 
sociální pracovnice

DOMOV V PODZÁMČÍ



 14

SOCIÁLNÍ SLUŽBY

Středisko sociálních služeb 
o.p.s. poskytuje služby osobám 
žijícím na  území Chlumec nad 
C id l inou, K ladruby, Luč i ce , 
Pamětník, Nové Město, Levín, 
Olešnice, Lovčice, Lišice, Lišičky, 

Převýšov, Klamoš, Štít, Stará Voda, Písek, Kosice, 
Kosičky, Chudeřice, Káranice. Do cílové skupiny patří 
senioři, kteří si vzhledem k sociální a zdravotní situaci 
nemohou bez pomoci druhé osoby zajistit základní 
potřeby v péči o  svou osobu a pomoc pro zachování 
svého dosavadního životního standardu, dále osoby 
se  zdravotním postižením a  osoby dlouhodobě 
nemocné, které se  pro svůj zdravotní stav ocitnou 
v  nepříznivé sociální situaci a  sami ji bez pomoci 
druhé osoby nezvládnou, věková struktura cílové 
skupiny jsou dospělé osoby od 19 let výše.  

Středisko sociálních služeb Chlumec nad Cidlinou, 
o.p.s. jako nezisková organizace poskytuje na základě 
registrace služeb terénní pečovatelskou službu 
a centrum denních služeb. Posláním centra denních 
služeb je podpora klientů v aktivním způsobu života, 
upevňovat a  obnovovat potřebné sebeobslužné 
a  mentální schopnosti, začleňovat je do  místní 
komunity vrstevníků a  umožnit rodinným přísluš-
níkům potřebný čas k  regeneraci či výkonu svého 
povolání.  

V  centrum denních služeb v  ulici Palackého 
310 nás zastihnete od  pondělí do  pátku 7:00–
15:30 hodin, kde poskytujeme klientům výše zmíněné 
služby. A  co naše druhé centrum denních služeb 
Říhův dům?  

Pokud jezdíte okolo, určitě jste si všimli, že 
v Říhově domě prozatím nemáme otevřeno denně, ale 
pouze na  řízeně plánované akce, kdy máme pro 
klienty připravený program či nějakou aktivitu. 
Zpravidla se  snažíme střídat společenská setkání, 
tvořivou a  pohybovou činnost. Každý měsíc zahrnu-
jeme do  programu nějakou „specialitu“, například 
edukační přednášky všeho druhu. Od nového školního 
roku, tedy přesně od  září, jsme navázali spolupráci 
se Školní družinou ZŠ Chlumec nad Cidlinou. Tato 
spolupráce nám dělá radost, protože můžeme 
podpořit mezigenerační setkávání dětí a  seniorů. 

Od otevření Říhova domu za sebou máme i větší akce, 
které sklidily úspěch, a  určitě máme v  plánu je 
zopakovat. Například v  dubnu jsme společně oslavili 
čarodějnice, opékaly buřty a  sešli jsme se  v opravdu 
hojném počtu. Každý měsíc zde probíhá kavárnička, 
na  které oslavenci daného měsíce slaví své svátky 
a  jubilea. Poslední větší akcí bylo sportovní odpo-
ledne, klienti mezi sebou soupeřili v  cornholu, hodu 
na  cíl a  v postřehu. Vítězům gratulujeme a  všem 
zúčastněným děkujeme za účast. Plán měsíčních akcí, 
včetně termínu a času, naleznete na našich webových 
stránkách, facebookových stránkách a  ve  vybraných 
vývěskách po městě.  

V příštím článku se zaměříme na bližší seznámení 
s  terénní pečovatelskou službou Střediska sociálních 
služeb o.p.s. 

V  případě zájmu nebo dotazů nás neváhejte 
kontaktovat.  

Středisko sociálních služeb o.p.s  
Tel.: + 420 731 186 412  
E – mail: socialni.sluzby@seznam.cz  
Web: www.sschnc.cz

CENTRUM DENNÍCH SLUŽEB ŘÍHŮV DŮM  
ANEB JAK TO ŽIJE V „ŘÍHÁKU“ 
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Žací stroje patří do  skupiny strojů a  nářadí 
sloužících ke  sklizni travin a  obilovin. Jejich 
používáním se  značně zrychlil průběh sklizně 
a  zaručila se  tak i  její kvalita. První pokusy se  žacím 
strojem McCormick, americké výroby, jsou zazna-
menané už v  roce 1850 ve Starém Přerově u Znojma. 
Poté se  tyto stroje začaly sporadicky objevovat 
na  velkostatcích, ale ve  větší míře se  na venkov 
rozšířily až na počátku 20. století. 

Základní součástí žacího stroje je žací lišta 
s  trojúhelníkovými zuby. Podle vzdálenosti zubů 
rozeznáváme lištu normální, kdy vzdálenost zubů je 
asi 76 mm, středně hustou (51 mm) a hustou (31 mm). 
Lišta je zařízena na  principu střihání vodorovnými 
nůžkami a přeřezává stonky rostlin nízko nad zemí.  

Žací stroj v naší sbírce nese označení McCormick 
Chicago USA, NEW 4. Tvoří ho litinový rám se dvěma 
80  cm vysokými litými koly, žacím ústrojím 
a  ovládacími pákami. Kola mají šest paprsků 
sbíhajících se ke středu a 11  cm široký ráf s pravidel-
nými výstupky, které zabraňují prokluzování kol při 
práci. K  rámu stroje je kloubem připevněna 150  cm 
dlouhá žací lišta, tvořená litinovými prsty a zuby kosy 
nanýtovanými na  ocelové tyči. Zuby mají tvar 
rovnostranného trojúhelníku s  ostřím na  dvou 
přilehlých ramenech. Rozestup mezi hroty je 76 mm. 
Kosa vodorovně klouže mezi prsty na  žací liště. Její 
rychlý kmitavý pohyb zabezpečuje poháněcí ústrojí 
tvořené dřevěnou klikou s kovovými úchyty a sousta-
vou převodů. Hnací síla pro sekání se získává z otáčení 
kol stroje, který táhnou koně. Proto má stroj přes 

ŽACÍ STROJ McCORMICK
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4 m dlouhou dřevěnou oj čtvercového průřezu a váhy 
na zapřahání zvířat. Pro obsluhu stroje je na litinovém 
rámu mezi koly připevněno vyvýšené prokrajované 
sedátko. Náš stroj má ještě druhé, podobné sedátko, 
které bylo podle mého názoru přidáno později, 
ve  snaze stroj ještě vylepšit. Tuto domněnku 
podporuje i  fakt, že na  žádném vyobrazení žacích 
strojů, které jsem prohlí-
žela, jsem nic podobného 
neviděla. Držák toho dru-
hého je také připevněný 
k  litinovému rámu stroje 
a  z a h n u t ý t a k , ž e 
se sedátko nalézá těsně nad 
pravým kolem s t ro je . 
S  t í m t o v y l e p - š e n í m 
s o u v i s í , z ře j m ě t a k é 
přidaný, rošt z  dřevěných 
latí, umístěný za žací lištou. 
Na něm se posekaný mate-
riál shromažďoval a  bylo 
nutné ho v  pravidelných 
intervalech odhrabovat. 
Tuto práci vykonával pra-

covník sedící na  druhém sedátku a  používal k  ní 
ploché hrábě, které jsou též součástí sbírky. Myslím si, 
že úprava byla vytvořena speciálně pro sečení obilí, 
aby se vzniklé kupky klasů snáze vázaly do snopů. 

Helena Krátká 
vedoucí Městského muzea Loreta
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To, že žací stroj McCormick ve  sbírce našeho 
muzea bude výjimečný, jsme tušili už dlouho, protože 
takový neměli ani v  tehdejším muzeu zemědělských 
strojů na Kačině. Z vyprávění pana Františka Nováka, 
který sbírku roky shromažďoval, si pamatuji, že stroj 
našel zarostlý trávou někde v obci Humburky. Kdo byl 
ale jeho původní majitel, bohužel nevěděl. Proto jsem 
při provádění popustila uzdu své fantazii a návštěvní-
kům říkala, že stroj musel připlout na  lodi až 
z  Ameriky, ale že nevíme, kdo si ho objednal. To 
se opakovalo až do doby, kdy se z hloučku návštěvníků 
ozvalo: „Já to vím, to byl můj děda.“ A  následovalo 
vyprávění pana Pavla Pospíšila, o které se s vámi ráda 
podělím.  

Pan Jiří Pospíšil, dědeček pana Pavla, se  narodil 
v  Tuněchodech 10.  srpna roku 1879. Vystudoval 
gymnázium v  Chrudimi a  po  stážích na  panstvích 
Kinských a  Harrachů nastoupil v  roce 1904 jako 
adjunkt k Blochům na panství u Klatov. Koncem roku 
1909 nastoupil na  Blochovo panství do  Dětenic. 
Po návratu z Velké války se v roce 1920 oženil s Annou 
Hoškovou. V té době už byl vrchním správcem celého 
dětenického panství. Po příchodu pozemkové reformy 
si od  Blocha koupil dvůr Osenice jako tzv. zbytkový 
statek. Byly to jen prázdné budovy a holá pole, proto 
si musel nakoupit veškeré vybavení a  osivo. Krom 
dánského dobytka a holandského dojení si pořídil také 
americkou sekačku na trávu!  

To, že má Pospíšil americkou sekačku, se po okolí 
rychle rozkřiklo a kde kdo se na ni chodil dívat. Jednou 

přijeli i  dva mladíci na  kolách, které pan Pospíšil 
neznal. Sekačku podrobně prohlédli a  odjeli. Asi 
za  půl hodiny se  vrátili s  prosbou, jestli by si mohli 
stroj rozmontovat. Pan Pospíšil se  zprvu zdráhal, ale 
protože byl hodný, nakonec se nechal umluvit. Pak už 
jen pozoroval, jak hoši všechno měří a kreslí do sešitu. 
Když byli hotovi a  stroj zase v  kupě, nasedli na  kola 
a odjeli. Byli to bratři Knotkové z  Jičína, kteří sekačky 
podle amerického vzoru ve  své továrně vyráběli. Byl 
o  ně takový zájem, že museli zájemce zapisovat 
do pořadníku. Asi po dvou letech se pan Jiří Pospíšil 
rozhodl, že si pořídí ještě jednu sekačku, a tak se vydal 
do Jičína také zapsat. V kanceláři za stolem seděl jeden 
z těch mládenců, kteří u něj stroj zkoumali. Byl velice 
srdečně přijat a na žádost o zapsání se mu dostala tato 
odpověď. „Vy a do pořadníku, to v žádném případě! Ještě 
dnes Vám navagonujeme sekačku a  zítra ji budete mít 
na nádraží v Dětenicích. A platit nic nebudete, moc jste 
nám pomohl.“  

Tak to je příběh, který mi nad sekačkou vyprávěl 
vnuk pana Jiřího Pospíšila. To, že ji pan Novák našel 
v Humburkách, je podle něj logické, protože majetek 
ze dvora v Osenicích přebraly v říjnu 1949 Státní statky 
Humburky. Jestli je ale sekačka v  naší expozici ta 
„Pospíšilova“ a opravdu připlula na lodi z Ameriky, to 
zatím zjišťujeme.  

Helena Krátká 
vedoucí Městského muzea Loreta

PŘÍBĚH ŽACÍHO STROJE McCORMIC

McCormickové se  přistěhovali do  USA ze  Sever-
ního Irska v  roce 1735 a  část rodiny z matčiny strany 
(Sandersonovi) pocházela ze  Skotska. Oba rodiče 
pozdějšího zakladatele dynastie byli už druhou 
generací přistěhovalců. Zakladatelem rodu, o  který 
se  budeme zajímat, byl Robert Hall McCormick 
(1780–1846). Narodil se 8.  července roku 1780 
ve Virginii. Roku 1808  se oženil s Mary Ann Hallovou 
a společně na zděděné farmě, vychovali 8 dětí. I když 
se  Robert zajímal o  vynalézání, se  svými inovacemi 
nedokázal dosáhnout větších komerčních úspěchů. 
Celých 28  let vyvíjel prototyp sekačky, ale nebyl 

schopen ho uspokojivě dokončit. Proto, a  snad 
i na popud své ženy, svěřil v roce 1831 k dokončení svůj 
model sekačky nejstaršímu synovi jménem Cyrus Hall 
McCormick (1809–1884). Ten již od  mala projevoval 
svou podnikavost a  vynalézavost. Už po  třech letech 
práce si nechal v  roce 1834 patentovat vylepšený 
model žacího stroje, na  kterém s  ním spolupracoval 
otrok Jo Anderson. Od  roku 1843 až do  roku 1848 
vyráběl své sekačky ručně a nepřestal vylepšovat jejich 
konstrukc i . Vynález sekačky byl počátkem 
v  mechanizaci zemědělství a  odstartoval jednu 
z největších změn v lidské historii.  

HISTORIE RODINY McCORMICK A JEJICH PODNIKU
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Dlužno dodat, že McCormickovi nebyli jediní, kdo 
se  těmto vynálezům věnovali. Zřejmě první funkční 
a  ve  více exemplářích provozovaný žací stroj 
zkonstruoval Patric Bell. Už roku 1828  ho používal 
na  farmě svého otce, stejně jako na  okolních 
usedlostech. Byl duchovní skotské církve a  věřil, že 
jeho vynález má být volně dostupný, aby prospěl 
světu. Proto si přístroj nepatentoval. Jednalo se 
o  konstrukci s  naváděcím kolesem a  sekací lištou 
s protiběžnými kosami. Stroj měl po stranách dvě kola 
a byl netypicky koňmi tlačen. Jak už to bývá, absence 
patentu využili i jiní. Téměř stejnou konstrukci si roku 
1831 nechal patentovat Wiliam Manning a  se  svým 
inovativním vynálezem patentovaným v  roce 1833 
přišel i Obed Hussey. Takže McCormick byl až čtvrtý 
v řadě, kdo sekačku patentoval.  

Tehdy byly patenty v USA vydávány na 14 let a ani 
jednomu z  konkurentů nebyla tato ochrana pro-
dloužena. Tato situace vedla k  právním sporům. 
Největší právní bitva proběhla mezi Cyrusem 
McCormickem a  jeho konkurentem Johnem Henry 
Mannym. Na  Mannyho straně stál jako obhájce 
budoucí prezident USA Abraham Lincoln, ale do sporu 
nakonec aktivně nezasáhl. Přesto McCormick se  svou 
žalobou neuspěl. Další spor vedl McCormick 
s Husseym, který dosáhl revize svého prošlého patentu 
z  roku 1847 a  byl uznán jako vynálezce prstové žací 
lišty, kterou používaly i  McCormickovy stroje. 
Rozhodnutím soudu musel zaplatit odškodné 80 000 
dolarů a výlohy na  licenční poplatky. Ani tyto prohry 
a  neuznání podílu na  vynálezu žacího stroje 
McCormicka nezastavily a  mezi lety 1848 a 1860 
vyráběl přibližně 10 x  více strojů než Hussey. Navíc 
oba své konkurenty také přežil. Manny (1825–1856) 
zemřel na žaludeční onemocnění a Hussey (1792–1860) 
spadl pod rozjíždějící se vlak.  

Pro rozvoj firmy bylo podstatné, že se  po smrti 
otce v roce 1847 Cyrus McCormick společně s mladším 
bratrem Leanderem přestěhovali do Chicaga. Tenkrát 
to nebylo příliš vyspělé město, ale mělo přísun surovin 
po velkých jezerech a železniční spojení na západ, což 
bylo vše, co McCormickové potřebovali. Důležitý byl 
i  příchod dalšího bratra Wiliama v  roce 1850, který 
zavedl inovativní prodejní marketing se  sítí vy-
školených prodejců a  rychlým servisem strojů, 
především v době žní. Továrna na žací stroje vzkvétala 
a  McCormick komerčně převálcoval své konkurenty. 
Bohužel v  roce 1871 celý podnik při velkém 
Chicagském požáru vyhořel a  továrník, téměř 
v  důchodovém věku, uvažoval o  konci výroby. 
Nakonec však dal na  svou ženu, továrnu obnovil 
a v roce 1873 opět otevřel.  

Provoz nového podniku začali přebírat i  ostatní 
členové rodiny. Roku 1880 Cyrus po  mrtvici ochrnul 
a  o čtyři roky později doma v  Chicagu zemřel. 
Rodinnou firmu přebírá nejstarší syn ze  sedmi 
potomků Cyrus Hall McCormick junior. Odkaz Cyruse 
seniora můžeme spatřit i v jeho filantropické činnosti. 
Daroval peníze na  zřízení presbyteriánských škol jak 
v  Illinois, tak v  rodné Virginii. Také přispěl na  orga-
nizaci YMCA a  podporoval rozvoj poražených států 
konfederace po americké občanské válce. Dokonce je 
po něm pojmenováno město a okres v  Jižní Karolíně, 
kde kratší dobu vlastnil zlatý důl, a  jeho podobizna 
se dostala na americkou poštovní známku v roce 1940. 
V neposlední řadě byl členem Francouzské akademie 
věd a důstojníkem čestné legie.  

Bratr Leander James McCormick (1819–1900), 
spoluzakladatel firmy, se  také podílel na  vylepšení 
žacího stroje. Dalo by se  říci, že zatímco Cyrus 
se  věnoval propagaci po  Evropě a  soudním sporům, 
Leander celých třicet let řídil výrobní a  technický 
proces v  Chicagu. Také jeho zásluhou se  roku 1879 
přejmenovala společnost z  poněkud sobeckého: 
„ C y r u s H . Mc C o r m i ck C o m p a ny a  B ro th e rs“ 
na  „McCormick Harvesting Machine Company“, čímž 
se  snažil zohlednit přínos ostatních členů rodiny, 
především pak jejich otce Roberta. Po  odchodu 
do důchodu investoval do nemovitostí. Rodinné jméno 
nese observatoř University of Virginia, které daroval 
prostředky na  dalekohled, který byl ve  své době 
největší v USA a druhý největší na světě. Zemřel roku 
1900 jako otec čtyř dětí.  
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Posledním, ale neméně významným z  trojice 
zakladatelů podniku byl výše zmíněný Wiliam 
Sanderson McCormick (1815–1865). Když se  po 
otcově smrti (1846) jeho bratři odstěhovali do Chicaga, 
zůstal na  rodné farmě, o  jejíž prosperitu se  již delší 
dobu staral. Roku 1850  se přestěhoval za bratry, aby 
pracoval v jejich továrně jako zaměstnanec. Ve skuteč-
nosti řídil továrnu on a ještě se snažil urovnávat „zlou 
krev“ mezi bratry. To vedlo k vyjednání dohody (1859), 
kdy Leader a  Wiliam získali čtvrtinový podíl 
na podniku. Tato psychická zátěž mu podlomila zdraví 
a nakonec zemřel v léčebně. Byl otcem pěti dětí.  

V  další generaci převzal otěže rodinné firmy 
Cyrusův nejstarší syn Cyrus Hall McCormick Jr. 
(1859–1936). Ten vstoupil do  dějin především svým 
tvrdým postupem vůči pracovníkům. Dělníci vstoupili 
1.  5. 1886 do  stávky za  osmihodinový pracovní den. 
Tento spor s odbory vedl k vraždě dvou dělníků z jeho 
továrny. Celá stávka pak byla završena 4. 5. 1886  tzv. 
masakrem na  Haymarketu, náměstí, kde probíhalo 
pokojné shromáždění dělníků. V  momentě, kdy 
se policie snažila dav rozpustit, přilétla bomba a zabila 
policistu. V  následné přestřelce zemřelo dalších 
6  policistů a 4 dělníci. V  soudním procesu bylo 
zatčeno a obviněno 8 osob, z nichž byly 4 popraveny. 
Průmyslníci získali opět kontrolu nad továrnami 
a  podmínky zůstaly nezměněny. Týden se  šesti 
pracovními dny o  deseti a  více hodinách. Odkazem 
těchto událostí je 1.  květen jako Svátek práce. 
Následovalo období, kdy Cyrus potlačoval odbory 
a  vedl podnik tvrdou rukou až do  jeho sloučení. 
Transformace proběhla v  roce 1902  sdružením 
podniku McCormick Harvesting Machine Company, 
Deering Harvester Company a  třech menších 
producentů zemědělské techniky. Tím vznikla 
společnost Internacional Harvester Company 
se  zkratkou IH. Důvodem k  tomuto kroku bylo 
omezení konkurence a  zvýšení zisků. Na  fúzi 
se finančně podílel i známý bankéř J. P. Morgan. Cyrus 
junior byl otec tří dětí a zemřel roku 1936.  

Nástupcem ve  funkci předsedy představenstva IH 
se stal jeho mladší bratr Harold Flower McCormick 
(1872–1941). Jeho ženou byla Edith Rockefelerová, 
dcera zakladatele společnosti Standart Oil Johna 
D.  Rockefelera. S  ní měl pět potomků a  v roce 1921 
se  rozvedli. Druhou ženou byla polská operní 
zpěvačka Ganna Walskova, o  které se  tvrdilo, že 
neuměla příliš zpívat. Tento pár se rozvedl v roce 1931. 

Soužití Harolda a  jeho druhé ženy bylo inspirací pro 
Orsona Wellse při psaní scénáře k  filmu Občan Kane, 
za nějž získal Oscara.  

Výčet zajímavých osobností rodiny McCormiků by 
byl dlouhý, většinou se  angažovali v  diplomatických, 
vojenských a politických funkcích. Známá je také jejich 
dobročinnost a podpora umění. Vznikla nadace Robert 
R. McCormick Fundation, která přispívá na  vzdělání, 
žurnalistiku, umění a  kulturu v  oblasti Chicaga. 
Od  roku 1955 do  současnosti přispěla částkou 
1,8 miliardy dolarů. Brooks McCormick (1915–2006) 
zase po  své smrti věnoval Art Institute of Chicago 
11 obrazů, mezi jejichž autory byly Manet, Degas nebo 
Cézanne.  

V současnosti rodinní příslušníci žijí spíše v ústraní 
a  nezastávají veřejně významné funkce. Závěrem 
můžeme shrnout, že rodina McCormicků byla 
významným hybatelem společnosti a  její členové 
se  úspěšně prosadili v  rozličných oblastech lidského 
konání. Stejně tak podnik, který vybudovali, funguje 
dodnes, i  když již bez vlivu rodiny. Jakýmsi 
zadostiučiněním může být fakt, že i  téměř dvě století 
od  patentování revoluční sekačky nezmizelo jméno 
McCormick ze zemědělské techniky.  

Mgr. Matouš Krátký 
Městské muzeum Loreta 

Část zdrojů:  
https://www.agroportal24h.cz/clanky/az-petkrat-
rychlejsi-sklizen-obili-revolucni-zemedelske-stroje-
vynalezce-mccormicka  
https://en.wikipedia.org/wiki/Patrick_Bell  
https://en.wikipedia.org/wiki/Cyrus_McCormick 
https://en.wikipedia.org/wiki/Reaper  
https://en.wikipedia.org/wiki/McCormick_family 
https://en.wikipedia.org/wiki/International_Harvester 
https://smallfarmersjournal.com/mccormick-mowers/ 
https://en.wikipedia.org/wiki/Cyrus_McCormick_Farm
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Určovat jednotlivé dny v měsíci začali opět Římani. 
Nejedná se o nejstarší používaný způsob, ale navazuje 
na pozorování měsíčního cyklu. Ze  sledo-vání tohoto 
nejlépe viditelného tělesa vznikl násle-dující systém. 
Základ tvoří tři pevné dny nazývané:  

1. Kalendy (první den v  měsíci, představující 
novoluní), 2. Nony (den první měsíční čtvrti, tj. 7. den 
v březnu, květnu, červenci, říjnu a 5. den v ostatních 
měsících) a 3. Idy (dny úplňku připadající na 15. nebo 
13.  den podle vzoru Non). Z  toho vyplývá, že tyto 
původně na  měsíční fáze navázané dny, byly 
v Juliánském kalendáři pevně určené. Prakticky se pak 
událost popisovala, jako stalo se o kalendách, nonách 
či idách. Pokud se  popisoval den předchozí, před-
sunulo se  před název dne latinské slůvko pridie 
(tj. před kalendami, nonami nebo idami). Ostatní dny 
se pak odpočítávaly od těch daných.  

Právě na  tomto místě se  nabízí udělat malou 
odbočku a  vysvětlit původ slova kalendář. Jeho 
souvislost s římským prvním dnem v měsíci je více než 
zjevná. Latinské slovo Calare znamená vyrovnávat a je 
základem pro slovo Calendarium, označující knihu 
s  dlužními úpisy. A  právě kalendy byly dny, kdy 
se  měly pohledávky splácet. I  když tato praxe 
přetrvávala až do pozdního středověku, nebyla příliš 
praktická. Proto se  už ve  starém Římě paralelně 
používaly i  jiné způsoby a  možnosti určení dne 
splátky.  

Naše současné průběžné datování je starého 
orientálního původu, nejpravděpodobněji židovského, 
ale znali ho a  asi od 6.  století i  používali 
staří Římané. Ve  středověku tento styl 
datace, doplněný o  určení dne v  měsíci 
podle církevních svátků, začal převažovat 
jako primární. Nejprve se  tak stalo 
u  latinských a  německých textů a  to ve 
14.  a  15.  století. V  českých pramenech 
s tímto systémem můžeme běžně počítat až 
od století sedmnáctého. Křesťanský způsob 
se  prosadil předevš ím v  národním 
prostředí, ale byl značně rozmanitý, 
protože v  různých oblastech se  uctívají 
rozliční světci. Do  datování se  promítlo 
i  počítání dní v  jednotlivých týdnech 
s  přidanými církevními svátky. Tento 
způsob byl oblíbený a měl své názvosloví. 

Dnu před svátkem se  říkalo předvečer, dnu po svátku 
nazejtří a  den, který následuje týden po  svátku, je 
označován jako oktáv. Co se v něm dělo, bylo vnímáno 
jako dění v oktávu.  

K  jednoduššímu zapamatování si hlavních nepo-
hyblivých svátků, a  tím i  jejich ukotvení v  měsíci, 
vznikly ve  středověku od 12.  století mnemotechnické 
pomůcky zvané Cisoján. Název zkracuje latinské 
křesťanské označení 1.  ledna: Circumcisio Januarius 
(doslova: obřezání leden, myšleno obřezání Krista). 
Jedná se  o dvanáct krátkých říkadel, na  každý měsíc 
jedno, které mají stejný počet slabik jako měsíc dní. 
Pořadí slabiky pak určuje, na  který den svátek 
připadá. Tyto pomůcky se  dochovaly jako jeden 
z  nejstarších dokladů psané češtiny z  období okolo 
poloviny 13.  století a  jsou součástí pražského orloje. 
Jako příklad použiji prosincový cisoján právě ze Staro-
městské radnice. Jeho znění: Po  sněhu Bára 
s Mikulášem šla, v noci Lucka len předla; pověděl Tomáš 
trestán: Narodil se Kristus Pán.  

Zvýrazněné slabiky reprezentují svátek světce, 
a  pokud je odpočítáme s  vynecháním spojek, 
dostaneme datum svátku. 4.  prosince svátek 
sv.  Barbory, 6.  prosince svátek sv. Mikuláše, 
13.  prosince svátek sv. Lucie, 21.  prosince svátek 
Tomáše apoštola a 25. prosince Narození Krista Pána. 
Tak to je to pro tento měsíc vše a  pokračování zase 
v dalším čísle. 

Mgr. Matouš Krátký 
Městské muzeum Loreta

HISTORICKÉ VNÍMÁNÍ ČASU – URČOVÁNÍ DNÍ V MĚSÍCI
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Knižní trh má stále co nabídnout. Nabídky jsou 
opravdu bohaté. Máme spousty tipů i  od  našich 
čtenářů. Představíme si některé z nich. I když některé 
spisovatele netřeba představovat, protože neustále 
kolují mezi čtenáři. 

Patrik Hartl – Andulka Andula  
O  andulce, která zažívá se  svou lidskou 
rodinou zábavná dobrodružství… 

Luke Pearson – Hilda a Větvík  
Nerozlučná dvojice Hilda a Větvík se vydají 
na  výpravu. Musí se  ale schovat před 
bouřkou do  tajemné mohyly, kde začíná 
pořádné dobrodružství… 

Iron Tazz – Hurá na výlet!  
Kniha je dokonalým prvním krokem 
k  poznávání přírody. Nabízí různorodé 
prostředí od  zasněžených hor přes 
pobřežní stezky po starobylé lesy. Ideální 
pro dobrodruhy… 

Sandra Brown – Zásah odnikud  
Autorka dětských knih Elle Portmanová si 
užívá se  svým synem výjimečný večer 
na  texaském výročním trhu. Najednou 
se ozvou výstřely a nastává panika… 

Jitka Ludvíková – Chcípneš  
V městském parku je nalezena zavražděná 
žena. Vyšetřování se  rozbíhá a  brzy 
se  soustředí na  místní gymnázium, kde 
policisté začínají rozkrývat spletité vazby… 

Ladislav Beran – Doteky zločinů  
Kriminální případy ze  současnosti, z  ne-
dávné minulosti, které úspěšně řeší písecká 
kriminálka s partou operativců 1. oddělení… 

Jussi Adler-Olsen – Sedm metrů 
čtverečních  
Carla Morcka po  patnácti letech dostihl 
dávný brutální případ. Sedí v  policejním 
autě v  poutech a  vezou ho do  věznice. 

Hrozí mu obvinění z obchodu s drogami a vraždy. Kdo 
vypsal na jeho hlavu milionovou pokutu? A proč? 

Emma Cowellová – Dům v olivovém háji  
Do kuchařské školy, kde učí vařit studenty 
šéfkuchařka Maria, přijedou dvě zvláštní 
ženy. Každá je úplně jiná, ale všechny tři 
se snaží překonat zlomené srdce a zjistit, co 
chtějí od života… 

Dinah Jefferies – Skrytý palác  
Florence je nucena v  roce 1944 uprchnout 
z  okupované Francie a  opustit milovaný 
domov, zároveň chce splnit slib, který dala 
matce – najít Rosalii, svoji tetu. Doufá, že 

odhalí tajemství matčiny minulosti… 

Martin Moravec – Svět el itního 
vyjednavače  
Adam Dolník jako jeden z  mála lidí 
na  světě vyjednává s  únosci, vyděrači, 
piráty, teroristy. Jak se  k  takové práci 
dostal a  co všechno při ní zažil? Spoustu 
emocí, napětí, dramatických příběhů… 

Robert Steun – Šumava mezi dvěma 
národy  
Životní příběh polesného ze Zlaté studny. 
Rodiče byli Němci, jeho vlastí jsou Čechy. 
Popisuje dění a  události v  nejhorším 
období, které český národ zažil – 
2.  světovou válku a  roky poválečné. Přes 

všechny útrapy zůstal stále srdcem na  krásné 
Šumavě…  

Jana Tichá, Jana Midlochová 

VYBÍRÁME PRO VÁS Z NAŠICH KNIŽNÍCH NOVINEK
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Léto a  doba dovolených je definitivně pryč 
a  do  naší knihovny se  vrátily tradiční aktivity. Začal 
nám další semestr v  rámci Univerzity třetího věku. 
Studenti za sebou mají již 17 realizovaných kurzů. Pro 
letošní akademický rok si vybrali témata „Arménie 
blízká i  vzdálená“ a  „Naše stromy“. Počet studentů 
se  vyšplhal na  číslo 32. Máme tu i  studenty, kteří 
zvládají studovat dva kurzy najednou. Zástupci České 
zemědělské univerzity v  Praze nás oslovili ohledně 
pořádání závěrečného semináře v  Chlumci nad 
Cidlinou. Naše město bude v roce 2025 hostit studenty 
i z jiných konzultačních středisek.  

18.  září 2024 jsme pro pořádání celorepublikové 
akce Noc literatury využili prostory Denního stacio-
náře v  Říhově domě. Návštěvníci si mohli čtení užít 
ve  společenské místnosti, v  kanceláři ředitele, 
ve společenském sále a na venkovní terase. Děkujeme 
všem za vstřícnou spolupráci i vám, kteří jste si přišli 
ukázky poslechnout.  

Již potřetí k nám zavítala paní PharmDr. Ludmila 
Matuchová, aby nás seznámila s  tím, jak pomocí 
bylinných homeopatických preparátů zmírnit bolest 
pohybového aparátu a případných úrazů. Toto téma je 
stále aktuální, bolesti člověka provází téměř celý život. 
Po  skončení přednášky je vždy prostor pro dotazy, 
na které paní Matuchová ochotně odpovídá.  

V  říjnu do  chlumecké knihovny přijely děti 
ze základní školy v Kosičkách. Podzim je pěkně pestré 
období roku, a  tak jsme pro děti připravily poznávací 
hru o  plodinách, které se  v  tomto čase sklízí 
ze  zahrádek, polí, lesů. Tyto aktivity se  velice 
osvědčily a  děti je mají rády. Je vidět, jak pěkně 
v tomto kolektivu funguje týmová práce. Ani tentokrát 
nejeli malí školáci s prázdnou, protože si u nás vyrobili 
model stromu, který představoval čtyři roční období. 

Jana Tichá, Jana Midlochová

PODZIMNÍ AKTIVITY V KNIHOVNĚ
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NOC LITERATURY 2024
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VÝJIMEČNÝ STAV  
(čtvrtek 7. listopadu 2024 v 19:00 hodin)  
Česká republika, 2024, 100 min., komedie, v kinech od 
17. října 2024, distributor: Falcon.  
Režie: Jan Hřebejk, scénář: Milan Tesař, kamera: 
Lukáš Milota, hudba: Dušan Neuwerth a Matěj Belko, 
produkce: Miloslav Šmídmajer, střih: Vladimír Barák, 
zvuk: Dušan Neuwerth, scénografie: Adam Pitra, 
masky: Zdeněk Klika, kostýmy: Vladimíra Fomínová. 
Hrají: Ondřej Vetchý (Karel Beran), Tatiana Dyková 
(Marta Havlíčková), Jordan Haj (Khaled), Jaroslav Plesl 
(Vojtěch), Bořek Slezáček (Brych), Jaroslava Pokorná 
(Kárná), Jana Plodková (Klára), Jiří Havelka (Zuzka), 
Kateřina Brožová (Černá), Jan Hrušínský (Head-
master), Sylvie Koblížková. 

Jan Hřebejk do  kin po  letech posílá komedii, která 
se  usilovně snaží svými absurdními situacemi diváka 
bavit. Tématika a  uvolněná trojice herců v  hlavních 
rolích si utahuje nejen z  jejich vztahů, ale i některých 
aktuálních společenských problémů. Zkušený, ale 
lehce vyhořelý zpravodaj Českého rozhlasu Karel 
Beran zrovna pokrývá dramatické dění na  Blízkém 
východě, když pojme podezření, že mu partnerka 
doma v  Praze zahýbá s  arabským kolegou. Vydává 
se proto potají na otočku domů, aby ty dva načapal při 
činu ve Vinohradském bytě. „Co tady děláš, Karle? Já 
jsem ve svém bytě. Co tady dělá on? Můžeš mi říct, co ty 
jsi vlastně zač? V mešitě se  zuješ a po bytě mi hamptáš 
v  polobotkách.“ Jeho plán, že improvizované živé 
vstupy do  vysílání z  pražského bytu nikdo nepozná, 
ze začátku vychází slušně. Všechno se ale komplikuje, 
když v  Kamburu propukne násilná revoluce a  země 
vyhlásí výjimečný stav. Ten vzápětí propuká i u Beranů 
doma. Když srdce zavelí, pravda musí počkat! Pokud si 
v  kině na  Výjimečném stavu může být divák něčím 
jistý, tak tím, že se zasměje. 

JÁ, PADOUCH 4  
(pátek 15. listopadu 2024 v 18:00 hodin)  
USA, 2024, 94  min., animovaný, dobrodružný, 
komedie, rodinný, v  kinech od 4.  července 2024, 
distributor: Cinemart. Rozpočet: 100 mil. USD. 
Režie: Chris Renaud a  Patrick Delage, scénář: Mike 
White a Ken Daurio, hudba: Heitor Pereira, produkce: 
Christopher Meledandri a Brett Hoffman, střih: Tiffany 

Hillkurtz, zvuk: Jeremy Bowker, Daniel Laurie, Scott R. 
Lewis a Gary Rizzo. 
Hrají: Steve Carell (mluví Gru, dabing Jiří Lábus), 
Kristen Wiig (Lucy Wilde, Veronika Žilková), Joey King 
(Poppy, Anna M. Čtvrtníčková), Will Ferrell (Maxime 
Le Mal, Jan Vondráček), Sofía Vergara (Valentina, Jana 
Pazderková), Miranda Cosgrove (Margo, Ivana Veselá 
Korolová), Stephen Colbert (Perry Prescott, Petr 
Stach), Chloe Fineman (Patsy Prescott, Lucie 
Štěpánková), Dana Gaier, Steve Coogan, Madison Skyy 
Polan, Pierre Coffin, Laraine Newman, Brad Ableson, 
Will Collyer, Tara Strong, Aaron Hendry. 

Nejslavnější animovaný zlosyn se vrací! Ve čtvrtém díle 
série Já, padouch byste nechtěli být v  Gruově kůži. 
Nejen, že do jeho už tak velké rodiny přibylo další dítě, 
které mu brnká na nervy. Z vězení navíc uprchnul jeho 
letitý nepřítel, který má na  Grua a  jeho rodinu 
opravdu velkou pifku. I  pokud jste nikdy neviděli 
žádný kousek ze  série Já, padouch, budete znát 
potrhlé žluté animované potvůrky, neboť si podmanily 
svět. Uchechtaní Mimoni se  stali miláčky dětských 
diváků, a  ať už bude scénář sebevíc nudný, 
překombinovaný či nelogický, každá scéna s nimi nám 
vlije novou krev do žil a dovlečou snímek do zdárného 
konce. 

ŽIVOT K SEŽRÁNÍ  
(pátek 22. listopadu 2024 v 18:00 hodin) 
Česko, Slovensko, Francie, 2024, 79  min., loutkový, 
animovaný, komedie, rodinný, v  kinech od 17.  října 
2024, distributor: Aerofilms. 
Režie: Kristina Dufková, předloha: Mikaël Ollivier 
(kniha), scénář: Petr Jarchovský, kamera: Václav 
Fronk, hudba: Michal Novinski. 
Hrají-dabují: Hugo Kovács (Ben), Tatiana Dyková 
(maminka Bena), David Novotný (tatínek Bena), Klára 
Melíšková, Simona Babčáková, Martha Issová, Jiří 
Bartoška, Eliška Křenková, Sebastian Pöthe, Matěj 
Havelka, Matěj Ruppert, Pavla Tomicová, Jiří 
Macháček, Marika Procházková, Milena Stein-
masslová, Agáta Tandlerová. 
Produkce: Matěj Chlupáček, Agata Novinski a  Marc 
Faye, střih: Matej Beneš, zvuk: Viktor Ekrt, David 
Titěra. 

PODZIM V NAŠEM KINĚ
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„Tohle je hroznej věk,“ láteří dvanáctiletý Ben, který žije 
pohodový život dvanáctiletého kluka, chodí do  školy, 
hraje s  kamarády v  kapele, s  matkou veterinářkou 
se  stará o  opičáka Očka, ale ze  všeho nejraději má 
jídlo, které s  chutí vaří i  jí. Poznámek ohledně jeho 
tloušťky si nevšímá, tedy až do doby, kdy mu zdravotní 
sestřička oznámí, že si zadělává na obrovské zdravotní 
problémy. Benova cesta za hubnutím začíná. Jaké to je 
dospívat s  nálepkou „tlouštíka“? A  je dieta odpovědí 
na  vše? Film získal na  prestižním Festivalu 
animovaných filmů v  Annecy 2024 Cenu poroty 
v soutěži Contrechamp. 

Vstupenky na  představení zakoupíte v  rezervačním 
a  prodejním systému Colosseum. Další program 
Klicperova domu v  měsíci listopadu 2024 najdete 
v Chlumeckém kulturním kalendáři. 

Než půjdete do  kina, vyzkoušejte si své znalosti 
nebo se pobavte s  filmovým kvízem z klasických 
českých filmů. 

1. Ve kterém filmu zazněla tato hláška: „Samopal má 
kadenci: ta ta ta ta ta a někdy i mnohem rychlejší.“ 

2. Z jakého filmu je hláška: „Stěrače stírají, ostřikovače 
stříkají…“ 

3. „Máš v hlavě místo mozku z piva kostku.“ Ve kterém 
filmu jsme slyšeli tuto hlášku? 

4. „Neřeš, nepřepínej a  hlavně po  ničem nepátrej.“ 
Z jakého filmu je tato hláška? 

5. Jaká byla první role Vlasty Buriana po válce?  
6. Ve které pohádce si Vlasta Burian zazpíval? 
7. Jak se jmenoval učitel z filmu Obecná škola? 
8. Jak se  ve filmu Marečku, podejte mi pero! 

jmenovali dva dospělí studenti sedící v první lavici? 
9. O  kom vypráví film Cesta do  hlubin študákovy 

duše? 
10. Jak se  jmenoval vojenský kuchař v  pohádce Tři 

veteráni? 

Veronika Vejrová  
Klicperův dům 

Odpovědi: 1) Černí baroni. 2) Vrchní, prchni. 3) Slunce, seno, 
jahody. 4) Knoflíkáři. 5) Kostelník ve  filmu Slepice 
a kostelník. 6) Byl jednou jeden král. 7) Igor Hnízdo. 8) Šlajs 
a Tuček. 9) O maturujících studentech. 10) Servác. 
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Na slavnostním zahájení festivalu Klicperův 
Chlumec 28. září 2024 byl Jaroslav Málek, dlouholetý 
režisér a herec Divadelního spolku Klicpera v Chlumci 
nad Cidlinou, oceněn Zlatým odznakem Josefa 
Kajetána Tyla za  celoživotní přínos k  rozvoji 
amatérského divadla ve východních Čechách!  

Kdo je Jaroslav Málek? Po boku své manželky Míly 
vede chlumecké divadlo k úspěchům, ať už jako herec, 
režisér, scénograf, nebo organizátor přehlídky 
Klicperův Chlumec.  

Divadlo má v Chlumci nad Cidlinou tradici dvě 
stě let. Na  budovu divadla si však chlumečtí 
divadelníci museli počkat dlouho. Hrálo se  třeba 
ve  venkovním amfiteátru, dlouho se  také hrálo 
v  sokolovně, jak říká Jaroslav Málek. O  divadle jako 
o kulturním stánku se v Chlumci mluvilo dlouho, ale 
nikomu se  nepodařilo zrealizovat jeho výstavbu. 
Povedlo se  to až bývalému panu starostovi 
Miroslavu Uchytilovi za  velké pomoci pana Antonína 
Lauterbacha, který chlumecké divadlo nesmírně 

podporoval a  zasloužil se  také o  založení festivalu 
Klicperův Chlumec.  

Začal hrát divadlo hned po svatbě. 
Jaroslav Málek začal s  divadlem asi jako většina 

divadelníků. Školní divadla, barevní zajíčkové, 
trpaslíčci a  tak dále. Pak se  oženil 
a  jeho tchán, pan Josef Kohout 
v  Kosicích, byl vedoucím divadelního 
souboru Klicpera Kosice a  hned 
po  svatbě začal Jaroslav Málek hrát 
divadlo. V tomto spolku byl asi do roku 
1989 a po delší divadelní pauze přišlo 
chlumecké divadlo. „V  Chlumci mě 
zaujala jedna věc. Tam byla parta lidí od 
18 do 80  let. Když se  tam sedělo 
a  vykládali si, tak jsem zíral, protože 
se bavili velice přátelsky a o věcech, které 
si mezi sebou neřeknou ani děti s rodiči. 
– Ale já jsem je varoval, že do  všeho 
strašně kecám a  říkám pravdu.“ Ale 
Chlumečtí si Jaroslava Málka nechali 
a  r o z h o d n ě d o b ř e u d ě l a l i . 
Se  souborem má za  sebou už pěknou 
řádku let a plno inscenací.  

Soubor hrdě se  hlásící k  odkazu 
Václava Klimenta Klicpery. 
Jak říká Jaroslav Málek, divadelní 
soubor Klicpera se zaměřuje na veselo-

hry. Navazuje tak na  odkaz otce české veselohry 
Václava Klimenta Klicperu. Soubor hrál hned několik 
Klicperových her, dokonce i jeho méně známé rytírny. 
„Dneska hrát Klicperu není asi úplně šťastné, protože to 
není jednoduché, ale několik zdařilých inscenací 
vzniklo,“ říká Jaroslav Málek, který dál představuje svůj 
domovský soubor.  

U  divadelních souborů, které mají dlouholetou 
tradici, se stává, že v nich hrají celé rodiny. V Chlumci 
nad Cidlinou už to ale tolik neplatí. Soubor o čtyřiceti 
aktivních členech zahrnuje všechny věkové kategorie, 
a to i mužů. Nezřídka se stává, že se zájmem o divadlo 
se  hlásí i  další nadšenci. K  tomuto nadšení Jaroslav 
Málek dodává: „Když se  souboru daří, tak si myslí 

JAROSLAV MÁLEK BYL OCENĚN ZLATÝM ODZNAKEM  
JOSEFA KAJETÁNA TYLA
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většina lidí, že všechno je jednoduché. Pak když poznají, 
o co jde, tak to vidí jinak. A když se nedaří, tak se do toho 
lidem moc nechce.“ Vnímání úspěchu je však podle 
Jaroslava Málka velice rozdílné. V amatérském divadle 
se někdo chce vyrovnat profesionálům, někdo to dělá 
pro proces zkoušení, někdo to dělá kvůli divákům 
a zpětné vazbě. Co je úspěch pro Jaroslava Málka? „Mě 
baví ten proces zkoušení a  potom, když se  mi vrátí 
energie od diváků.“  

Současný život DS Klicpera.  
Momentálně soubor pracuje ve  dvou skupinách, 

přičemž v  každé skupině je jeden režisér. Připome-
neme-li Klicperův odkaz, soubor hraje převážně 
komedie. Dramat se  soubor, dle slov Jaroslava Málka, 
nebojí, ale nevyhledává je. „Myslím, že to jak je soubor 
postavený a jaká kritéria na divadlo máme, tak drama to 
nesplňuje. Když něco dělám celý rok jako koníčka, tak 
drama nevyhledávám. Jako diváka mě to baví, ale také to 
aktivně nevyhledávám,“ dodává ještě svůj divácký 
pohled Jaroslav Málek.  

Splněný sen ochotníků – vlastní divadlo.  
„Po 200  letech ochotnické tradice Chlumec nad 

Cidlinou otevřel divadlo, a  tak jsme hledali něco, co 
Chlumec ještě neviděl. V  tu dobu se  hrála hra Sugar 
ve Východočeském divadle v Pardubicích v režii Romana 
Štolpy. Část souboru jsem vzal na  tuhle inscenaci a  řekl 
jsem jim, že tohle bychom mohli nazkoušet. Všichni byli 
v  šoku, ale nepřesvědčili mě, abychom do  toho nešli,“ 
vzpomíná na  asi nejúspěšnější inscenaci Jaroslav 
Málek. Sugar v  podání DS Klicpera má za  sebou 
rozhodně nejvíce repríz.  

Nikdy nedovolím, aby ze sebe 
člověk udělal na jevišti hlupáka. 

 Při výběru předlohy musí Jaroslav 
Málek myslet především na  to, aby si 
zahráli vš ichni. To je př i poč tu 
chlumeckého souboru velký úkol. 
A další nelehký úkol přichází hned záhy. 
„Udržet kolektiv soustředěný a nadšený je 
někdy o  nervy. Zkoušení je kolikrát boj,“ 
ř íká Jaroslav Málek. Zároveň ale 
popisuje svůj režisérský přístup, který je 
otevřen dialogu a  vzájemné spolupráci 
s herci. „Dávám prostor lidem, aby řekli 
svůj názor. Netrvám na  tom, že můj 

prvotní nápad je ten nejlepší. Pokud někomu něco 
v postavě nesedí, tak to řešíme spolu. Při obsazování rolí 
mám jistotu, že to ten člověk dá. I když si to o sobě možná 
nemyslí. Nikdy ale nedovolím, aby ze  sebe člověk udělal 
na jevišti hlupáka, pokud to není v roli.“  

Čas od  času se  přihlásí nějaký nový zájemce 
do  souboru. Jak s  novými členy Jaroslav Málek 
pracuje? „Zájemce vezmu na  zkoušku, tam se  trochu 
rozkoukají, a když přežijí, tak se pomalu zapojí. Rád je 
zapojuji hned, jak to jde, protože prvotní nadšení rychle 
opadá. Za výsledným tvarem málokdo vidí tolik práce.“  

77. ročník přehlídky Klicperův Chlumec.  
Klicperův Chlumec je festival veselohry. Soubory 

se  mohou sami přihlásit, ale organizátoři chtějí 
přihlášenou inscenaci vždy vidět. Festival je tedy, dle 
slov Jaroslava Málka, výběrovou přehlídkou. Porotou 
jsou režiséři souborů, ale soubory dostávají cenu 
diváka. Pořádání festivalu nebylo vždy na ochotnících, 
ale v současné době je to jejich další zamilovaná práce. 
„Když to pořádá někdo, kdo nemá zkušenost s divadlem 
ze  zákulisí, tak to může být perfektně připravený, ale 
není tam to srdce,“ říká Jaroslav Málek. To, že jsou 
v  Chlumci divadelníci-srdcaři, také bez váhání 
potvrzuje. A Kateřina Fikejzová Prouzová tedy uzavírá 
rozhovor se  slovy Antonína Lauterbacha: „Divadlo 
bude vždycky stát na  několika málo lidech, kteří mu 
obětují víc, než od něj kdy můžou dostat.“ 

doslovně převzato z webu Volného sdružení 
východočeských divadelníků: www.vsvd.cz
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Ve středu 16.  října  2024 v dopoledních hodinách 
zástupci pátých a  sedmých tříd místní základní školy 
na  jevišti v Klicperově domě poměřili své síly a  svým 
spolužákům a  odborné porotě dokázali, co vše umí 
a  znají o  našem městě. Soutěž, kterou si pro ně 
připravili loutkáři z Chlumce nad Cidlinou, obsahovala 
několik disciplín, například popis slov, pantomimu, 
vědomostní kvíz nebo odkrývačku fotografií, na  kte-
rých byly zobrazeny budovy či věci spjaté s  naším 
městem. Soutěžící třídy si měly také připravit pro 
odbornou porodu krátkou prezentaci na  předem 
zadané téma „To jsme my“. Výstupy většiny tříd byly 
velmi zdařilé a originální nápad a provedení odborná 
porota oceňovala vysokým počtem bodů. Že třídy 
nemohly vybrat lepší zástupce, dokazovalo krásné 
skóre, které bylo chvílemi i velmi rovnocenné. Jednalo 
se však o soutěž a v ní musí být nějaký vítěz. V pátých 
třídách si pomyslnou zlatou medaili odnesla 5. B. 
a mezi sedmými ročníky se nejlépe dařilo 7. C. Žádný 
soutěžící však neodcházel s  prázdnou. Odvaha 
a  výkony všech soutěžících byly oceněny sladkou 

odměnou a  zaslouženým potleskem spolužáků 
a poroty.  

Večerní program patřil spolkům a skupinám, které 
se podílejí na rozvíjení zájmové činnosti a reprezentují 
naše město. V  tomto roce potvrdili svou účast tým 
skautů Černí havrani, Táborníci, místní otužilci 
Eskimo a dva týmy sportovců, které se však pro nemoc 
nakonec zúčastnit nemohly. V  den soutěže jsme tak 
hledali náhradníky a  obrovský respekt a  poděkování 
patř í č lenům týmů Vedoucí mladých hasičů 
a  Chalupáři (nadšenci, kteří spolu rádi jezdí 
na  chalupu), kteří narychlo vytvořili tým a  silnou 
konkurenci dalším soutěžícím. I  večerní program 
obsahoval vědomostní kvíz, pantomimu, popis slov, 
odkrývačku míst z  našeho města. Soutěžící ale měli 
také poznat skladbu nebo odpovědět na naši záludnou 
otázku plynoucí z připravené videoukázky nebo právě 
sehrané scénky. Ani večer nechyběla volná disciplína, 
na  kterou oproti dopoledním skupinám soutěžící 
neznali zadání, ale dozvěděli se ho až během soutěže. 
Během pár minut měly týmy za úkol vytvořit báseň, 
píseň, obraz nebo scénku na  zadaná slova z  řad 
diváků. Je neuvěřitelné, kolik herců, zdatných básníků 
a zpěváků je mezi sportovci, otužilci, skauty, táborníky 
a chalupáři! Klobouk dolů před výkonem všech týmů, 
odborná porota měla velmi těžký úkol bodově 
ohodnotit dané výstupy, dokonce poprosila o  pro-
dloužení času. Vítězem letošního ročníku se  stali 
zaslouženě skauti, na  druhém místě se  umístil tým 
Chalupáři. O  třetí místo si ještě museli dát rozstřel 
zástupci Eskimo a Vedoucí mladých hasičů. Hasičům 
se  podařilo poznat skrytou skladbu dříve, a  tak 
obsadili zbývající místo na  bedně. I  přes největší 
fanklub v sále se na pátém místě umístili Táborníci.  

DOKÁŽU – UMÍM – ZNÁM II
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Všem zúčastněným patří obrovský obdiv a  podě-
kování za  jejich odvahu a 100% nasazení, i díky nim 
během večera panovala příjemná atmosféra plná 
pozitivních emocí. I  přesto, že se  jednalo o  soutěž, 
se  celý večer nesl v  přátelském duchu. S  ohledem 
na  reakce věříme, že cíl zábavné soutěže byl splněn 

a můžeme tak říct, že jsme navázali na úspěšný loňský 
ročník. 

za loutkáře Kateřina Čapková
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CESTA DO LONDÝNA 

Naše pětidenní cesta do  Londýna začala v  Praze 
na  letišti Václava Havla. Viděli jsme spoustu památek. 
Zamířili jsme do  Buckinghamského paláce, Windsor 
Castle, Hyde Parku, na  vyhlídku Garden at 120, 
k London Eye a na další známá místa. Smáli jsme se, 
byli jsme šťastní. Zájezd jsme si všichni užili a přijeli 
jsme s krásnými vzpomínkami a novými přátelstvími.  

Nela Naučová, Aneta Volejníková, 9. E 

OXFORD 

Nedávno jsme měli příležitost strávit několik dnů 
v Anglii, zemi, která mě fascinuje nejen svou bohatou 
historií, ale také moderní kulturou.  

Mým největším zážitkem byla návštěva uni-
verzitního města Oxford. I  když Londýn se  svými 
památkami a  rušnou atmosférou taky nebyl špatný, 
Oxford mě nadchl svou historickou atmosférou 
a  studentským duchem. Když jsem procházel starými 
budovami, cítil jsem, jako bych se  ocitl v  jiné době. 

Nádvoří, knihovny a  staré zahrady vytvářejí jedi-
nečnou atmosféru. Zakončení výletu nám zpříjemnil 
pouliční zpěvák, který nás zapojil do  svého vy-
stoupení. Zájezd do Anglie jsem si užil.  

David Hruška, 9. E 

TEMŽE 

Třetí den zájezdu jsme se  vydali na  plavbu lodí 
po  řece Temži. Pluli jsme velkou luxusní lodí. Hned 
na  počátku cesty se  začalo slunce pomalu schovávat 
za  obzorem a  celá obloha se  oblékla do  oranžové 
a růžové barvy. Proplouvali jsme kolem nejznámějších 
památek. Pohled na osvětlený Tower Bridge nebo Big 
Ben byl nezapomenutelný. Celá plavba měla neuvě-
řitelně klidnou atmosféru. Jak se  pomalu stmívalo, 
na  řece se  pomalu rozsvěcovaly lodě a  světla města. 
Ten okamžik, kdy jsme pluli po  řece s  výhledem 
na  zářící Londýn, mi zůstane v  paměti jako nejlepší 
zážitek z celého školního výletu.  

Adam Lederer, 9. E 

ZÁJEZD DO ANGLIE
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BIG BEN 

Při vzpomínce na Anglii se mi vybaví chvíle, kdy 
jsme stáli u Big Benu a paní průvodkyně nám 
vyprávěla o tom, že Big Ben není opravdový název té 
budovy. Je to pojmenování velikého zvonu v ní, 
skutečný název budovy je Elizabeth Tower, což je 
pojmenování na počest Alžběty II. od roku 2012. Do 
této doby se tato budova jmenovala Clock Tower. 

         
Aneta Rašínová, 9. A 

CHELSEA FC STAMFORD BRIDGE 

Poslední den jsme navštívili stadion klubu Chelsea 
FC. Viděli jsme krásný velký stadion s kapacitou 40 173 
míst k sezení, který byl postavený v roce 1877. Jedná se 
tedy o jeden z nejstarších stadionů v Premier League. 
Prošli jsme uličkou, kde jsou vyfoceni nejlepší 
fotbalisté, kteří hráli za Chelsea. Je tam vyfocený 
i  český brankář Petr Čech. Navštívili jsme i fanshop 
a místnost s poháry. 

          
Matyáš Holec, 9. D 

KATEDRÁLA SVATÉHO PAVLA 

Můj největší zážitek z Anglie je návštěva katedrály 
sv. Pavla. Ten den jsme navštívili mnoho dalších 
památek, Tower Bridge, Millenium Bridge a řeku 
Temži, ale tato stavba mě zaujala nejvíce. Je druhou 
největší katedrálou světa, přesto jsem si ji před-
stavoval menší. Oslnila mě architektura katedrály a její 

kopule. Museli jsme projít bezpečnostní prohlídkou. 
Uvnitř to vypadalo ještě lépe než venku. Kopuli nese 
osm mohutných oblouků zdobených mozaikami. Když 
jsme si vše prohlédli, pokračovali jsme úplně nejvýše. 
Po 530 schodech z tzv. Zlaté vyhlídky se nám otevřel 
jako na dlani celý Londýn. 

        Vojtěch Vajrauch, 9. E 

SEA LIFE  

Můj největší zážitek je výlet do Brightonu. Byli 
jsme v jednom z nejstarších akvárií na světě. Bylo 
založeno již v roce 1872, leží přímo u pobřeží, kde se 
nachází také zábavní park – Brighton Pier. Byly tu ryby, 
žraloci, medúzy a také želvy. Z akvária jsme se svezli 
tzv. typickým „double-deckrem“, což je dvoupatrový 
autobus typický pro Velkou Británii. Tím jsme odjeli až 
na útesy, které vznikaly geologickými procesy miliony 
let. Po cestě do hotelu jsme na nádraží hráli na klavír a 
zpívali Ten chlumecký zámek. 

           
Jakub Peroutka, 9. E 

TOWER BRIDGE 

Za mě byl nejlepším zážitkem tento visutý 
a  zvedací most mezi dvěma věžemi. Líbila se  mi 
i průhledná podlaha. Mohli jsme jít i na výškové lávky, 
spojující obě věže, a  také do  strojovny. Symbolem 
Londýna je pro mě tento most. V Londýně mě zaujal 
i  hotel. Nečekal jsem žádný zázrak, ale hotel byl 
krásný, všude koberce a místo klíčů karty. Uvnitř jsme 
si užívali luxus a  ráno skvělé snídaně. Kousek 
od hotelu bylo nádraží, vlakem jsme se dostali kousek 
od  metra a  potom metrem dál. V  Londýně jsem byl 
s rodiči, ale s kamarády to bylo lepší.  

Matyáš Heger, 9. D 

LONDÝN – LIDI A ULICE 

Londýn je krásné město se  zajímavou archi-
tekturou, ale mě nejvíce zaujali lidi, kteří tam žijí. Jsou 
jiní, sice pospíchají, ale usmívají se. Mně připadalo, že 
tam žijí samí extroverti. Chtěla bych se  tam vrátit 
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a  ještě jednou se  podívat na  ten kontrast mezi 
přelidněnými ulicemi a maličkými uličkami, kde se lidi 
zastavili a užívali si daný okamžik, leželi na  trávníku 
mezi hnědými veverkami.  

Margaryta Dukh, 9. D 

Tower bridge
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V naší MŠ U Zámku se snažíme dbát na bezpečnost 
dětí při všech činnostech. Tentokrát jsme se  zaměřili 
na chování dětí v silničním provozu a v nebezpečných 
situacích.  

Nejprve jsme – na  zahradě naší MŠ – přivítali 
městskou policii. Děti se  naučily chovat v  různých 
nebezpečných situacích a správně reagovat při setkání 
s cizími lidmi. Vše jsme si vyzkoušeli a nakonec jsme 
si všichni důkladně prohlédli policejní auto.  

Další návštěvou byli zástupci z  oddělení BESIP. 
Medvěd Míša, přechod pro chodce a tabule se správně 
a chybně vysvětlenými dopravními situacemi – to byly 
pomůcky, díky kterým se děti učily, jak se pohybovat 
v  dopravním prostředí a  také jak důležité je pestré 
oblečení s reflexními prvky.  

Systematická dopravní výchova probíhá v naší MŠ 
U  Zámku při pobytech venku po  celý školní rok, 
a  proto věříme, že děti si hravě poradí se  všemi 
nástrahami a situacemi, které na ně venku čekají. 

TÝM MŠ U ZÁMKU

BEZPEČNĚ VENKU – NA ULICI I NA SILNICI
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„Broučku malý, jdi už spát, bude se Ti něco zdát.  
O tom, jak zas slunce svítí,všude kvete samé kvítí.  
Teď se ale vyspi sladce, na jaře vše půjde hladce.“ 

Podzim je doba, kdy veškerý hmyz a tedy i broučci 
hledají úkryt, kde by přečkali zimu. A  tak jsme se ve 
školce rozhodli, že broučkům v  tom hledání úkrytu 
trošku pomůžeme a  že je vyprovodíme na  poslední 
cestě před zimním spánkem.  

Za tím účelem v  polovině října proběhla v  naší 
školce moc hezká akce pro děti a  rodiče s  názvem 
„Uspávání broučků“. Připravily ji pro nás naše paní 
učitelky. Vše se  odehrávalo v  zámeckém parku, kde 
nás a naše rodiče čekala tajemná cesta s  celkem pěti 
stanovišti. Na  každém stanovišti pak byl úkol, který 
jsme museli splnit.  

Nejprve jsme si broučka vyrobili, pak mu zhotovili 
domeček, aby měl kde spinkat. Následovalo jeho 
krmení před dlouhou zimou. Nakrmit jsme ho museli 
opravdu hodně, aby nemusel z úkrytu vylézat a mohl 
čerpat ze zásob. Poté jsme ho oblékli do noční košilky 
s čepičkou a nakonec mu vyrobili mechovou postýlku. 
Pak už se brouček mohl zavrtat do země, kde přečká 
zimu.  

Po splnění všech úkolů jsme se  vrátili na  naši 
zahradu, kde už na nás čekalo malé pohoštění. I když 
se  počasí vydařilo a  svítilo sluníčko, rádi jsme 
se zahřáli čajem a posilnili sladkými dobrotami, které 
napekly paní kuchařky, uklízečky a  učitelky. Celé 
odpoledne se  nám moc líbilo a  už teď se  těšíme 
na jaro, až broučky zase probudíme. 

Děti z MŠ Beruška

JAK JSME V BERUŠCE USPÁVALI BROUČKY 
www.msberuska-chlumec.cz
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Podzim je již samozřejmě obdobím, kdy se střední 
školy začínají prezentovat budoucím zájemcům 
o  studium. Pochopitelně stejným koridorem kráčí 
i  všichni pedagogové z  novobydžovské SŠTŘ. Kromě 
návštěv řady základních škol, prezentace na sociálních 
sítích, smysluplné inzerce v  médiích čeká školu 
i  vystoupení na  řadě burz a  výstav v  režii Krajské 
hospodářské komory, Úřadů práce a dalších segmentů 
Hospodářské komory České republiky.  

Podívejme se, kde se představíme…  
4.–5. října       Rychnov nad Kněžnou  
7.–8. října       Kolín  
11.–12. října       Trutnov  
16. října         Nymburk  
18.–19. října       Jičín  
5. listopadu       Semily  
8.–9. listopadu     Náchod  
15.–16. listopadu     Hradec Králové  
22. listopadu      Pardubice 

Dalším projektem je seriál kroužků pod názvem 
„Dům mladého technika a  řemeslníka“ Dejme slovo 
hlavnímu garantovi projektu Karlu Průchovi: „Při 
organizaci této akce jsme se  inspirovali ve  Spolkové 
republice Německo, jmenovitě u HWK Chemnitz. Pro nás 
to znamená pro regionální základní školy uspořádat 
čtyři setkání s  předem definovanými tematickými 
zaměřeními, vždy v  pondělí budeme pořádat aktivity 
s  gastronomickým zaměřením a  ve  středu s  technickým 
zaměřením. Začínáme v  pondělí 14.  října a  ve  středu 
16.  října, vše ukončíme závěrečnou pátou záležitostí 
v  podobě exkurze do  vybrané společnosti z  řad našich 
významných profesních partnerů“. 

Pro regionální základní školy pořádá SŠTŘ 
ve  středisku praktického vyučování v  Chlumci nad 
Cidlinou dvě soutěže s  potravinářským a  gastro-
nomickým zaměřením, ve dnech 22.–24. října 2024 to 
bude klání mladých cukrářů „Peče celá Cidlina“ a 5.–
7.  listopadu  2024  se  odehraje MASTER CHEF junior 
pro mladé vyznavače kuchařského umění. 

„Akcí se  zúčastní šest reprezentačních týmů 
pocidlinských základních škol, každý den budou soutěžit 
dvě školy. Žáci  zde budou moci uplatnit svoji kreativitu 
a  nápaditost a  jejich výsledky bude hodnotit odborná 

porota. Pro nejlepší budou samozřejmě připraveny ceny. 
Soutěž již má tradici a  je přijímána s  velkou motivací,“ 
komentuje tento projekt Veronika Blažejová, vedoucí 
střediska v Chlumci nad Cidlinou. 

22. listopadu vypukne další ročník velmi populární 
soutěže „Já už to znám, umím“, které se  tradičně 
účastní více jak tři desítky základních škol a  několik 
stovek soutěžících.  

„Tato soutěž má již mimořádně velkou tradici, 
do našeho regionu jezdí základní školy zblízka i zdaleka. 
Při přípravě spolupracujeme s  novopackou Střední 
školou gastronomie a  služeb a  s kopidlenskou Střední 
zahradnickou školou. Opět se  velmi těšíme na  velkou 
účast a  předem děkujeme desítkám našich partnerů, 
kteří se  podílejí na  organizaci i  cenách,“ představuje 
další akci školy ředitel Vladimír Blažej. 

A  také ještě Dny otevřených dveří. 30.  listopadu 
v  8.00 zahájí první prezentační den, v  pátek 
13. prosince škola bude pořádat na náměstí v Novém 
Bydžově Vánoční trhy, na které v  sobotu 14. prosince 
naváže velký prezentační den, při kterém budou moci 
návštěvníci vidět předmět činnosti školy na vlastní oči. 
Poslední den otevřených dveří bude škola pořádat 
v sobotu 25. ledna 2025. 

To je tedy výčet hlavních akcí Střední školy 
technické a řemeslné, které bude pořádat pro budoucí 
studenty i budoucí adepty tolik požadovaných profesí 
na českém i mezinárodním pracovním trhu. 

Mgr. Vladimír Blažej

SŠTŘ SE PŘEDSTAVÍ NOVÝM ZÁJEMCŮM O STUDIUM
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To, co se  odehrálo na  Jesenicku, nenechalo 
lhostejné všechny ze  Střední školy technické 
a  řemeslné Nový Bydžov. Proto se  vedení školy 
a  správní rada Nadačního fondu SŠTŘ rozhodly 
pomoci.  

Pokud jsme spatřili fotografie poničené základní 
školy v  České Vsi právě na  Jesenicku, kde škola ještě 
dlouho ve  svých prostorách nebude vyučovat, 

rozhodli jsme se  první část pomoci adresovat právě 
sem. Částka věnovaná Nadačním fondem SŠTŘ snad 
alespoň malým dílem pomůže uvést tento, nebojíme 
se  říci, hodně tragický stav do  původního stavu. 
Věříme, že se třeba připojíte i Vy. 

Mgr. Vladimír Blažej

Střední škola technická a řemeslná Nový Bydžov chce 
pomoci Jesenicku a vyzývá k této pomoci i Vás...

OKRESNÍ KOLO V SOUTĚŽI T-PROFI
V  rámci spolupráce s  Krajskou hospodářskou 

komorou jsme uspořádali na  naší škole soutěž 
ve  stavění modelu s  polytechnické stavebnice 
MERKUR. Soutěž byla zaměřena na  technickou 
tvorbu a  rozvoj jemné motoriky. Šestičlenné týmy 
tvořily vždy 3  studenti 2.  ročníku (obor: Dopravní 
prostředky) a 3 žáci základních škol z blízkého okolí 
(ZŠ Klicperova Nový Bydžov, ZŠ Karla IV. Nový 
Bydžov, ZŠ Chlumec nad Cidlinou a  ZŠ Hlušice). 
Úkolem pro jednotlivá družstva byla stavba tis-
kařského stroje, který byl poháněn elektromotory 
a  umožňoval vytisknout obrázek na  připravenou 
dřevěnou minci. Všechna družstva musela prokázat 
zručnost, kreativní myšlení a  preciznost pro zdárné 
dokončení daného modelu.  

Odborná porota byla tvořena zástupci Krajské 
hospodářské komory ve  spolupráci se  zástupcem 

školy (Mgr. Petrem Motyčkou), která hodnotila 
všechna důležitá kritéria (např. provozuschopnost, 
umístění součástek, polohy šroubových spojů a jejich 
utažení). Po  sečtení všech bodů vzešlo následující 
konečné pořadí:  
ZŠ Klicperova Nový Bydžov + 3 studenti SŠ (Sirůčková, 
Slavík, Buta) a kapitán ( Jan Šlesinger)  
ZŠ Chlumec n. C. + 3  studenti SŠ (Synek, Šemora, 
Kharlamov) a kapitán ( Jakub Jelínek)  
ZŠ Hlušice + 3  studenti SŠ (Ždárský, Škultéty, 
Shevchenko) a kapitán (Adam Miškář)  
ZŠ Karla IV. Nový Bydžov (Bek, Fábera, Kolobov) 
a kapitán (Tomáš Vojtěch). 

Mgr. Petr Motyčka
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Hned od začátku školního roku se naplno rozeběhl 
život ve  školních dílnách. Zejména dílna v  Novém 
Bydžově Na  Švarcavě, zaměřená na  motorsport, má 
hodně napilno. Žáci technických oborů zde pod 
vedením učitelů Tomáše Hovorky a  Václava Hály 
připravují vozidla týmu ENJOY Motorsport ke  startu 
na  slavné Rally Dakar 2025. A  co konkrétně žáci 
na vozidlech dělají, popisuje Tomáš Hovorka: 

„Př ipravujeme dva vozy Mitsubishi Pajero 
a  doprovodný kamion. U  prvního Pajera byla nutná 
kompletní repase po loňském Dakaru a příprava na nový 
ročník. Druhé Pajero jsme museli vybavit povinnou 
výbavou, předepsanými bezpečnostními prvky, navigací 
a  taktéž kompletně připravit na  závod v  náročných 
podmínkách. Práce na doprovodném kamionu obnášela 
především vestavbu pro ubytování posádky v  přední 
části, dílenskou vestavbu v zadní části a  také nezbytnou 
kontrolu."  

Václav Hála pak doplňuje: „Musím naše žáky 
pochválit, díky jejich přístupu a pracovitosti to vypadá, 
že se nám podaří vše dokončit do  technických přejímek, 
které proběhnou koncem listopadu v Barceloně."  

A  jak hodnotí práci na  závodních vozidlech žáci, 
na  to jsme se  zeptali Josefa Bartáka, žáka 3.  ročníku 
oboru Automechanik: „Je to velmi zajímavá zkušenost 
a je to zase něco jiného než dělat servisní prohlídky nebo 
běžné opravy na sériových vozidlech. Jsem rád, že jsem si 
mohl práci v rámci motorsportu vyzkoušet." 

Bc. Aleš Novák

PŘÍPRAVA AUT NA DAKAR JE V PLNÉM PROUDU
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V  neděli 6. října 2024  se  konal již 30.  ročník 
tradiční Drakiády domu dětí a  mládeže. I  přes 
nepřízeň větrného počasí se  na louce u  penzionu 
Alwin sešla hojná účast dětí.  

Po příchodu se účastníci zapsali do kategorií podle 
svého věku, obhlédli terén a s nadšením si vyzkoušeli, 
jak jejich draci létají. Následně přišlo na  řadu ostré 
měření času, kdy se  soutěžící snažili udržet svého 
draka co nejdéle ve  vzduchu. Přesto, že nezvládli 
vzlétnout tak vysoko, jak si děti přály, radost a nadšení 
z pokusů létat byly na každém kroku. Našimi fanoušky 
byli kůň a  ovečky z  Alwinu, kteří běhali s  dětmi 
a draky po louce.  

Každý účastník si poté odnesl nejen diplom 
s umístěním, ale i drobnou odměnu.  

Před ukončením Drakiády vypustil pan Midloch, 
vedoucí kroužku leteckých modelářů, RC model 
s  elektrickým pohonem na  počest tohoto jubilejního 
ročníku, čímž završil slunečný den plný úsměvů 
a radosti.  

V  závěru bychom chtěli poděkovat Mírovi 
Kvasničkovi a panu Jaroslavu Midlochovi za pomoc při 
této akci. Hanušová Eliška  

ped. prac. DDM

Dne 14. září 2024 jsme se po prázdninové pauze 
zúčastnili ve  větším počtu (celkem 16 dětí) Krajského 
přeboru v Hradci Králové.  

Tři naši judisté – Denisa Černohorská v  kategorii 
starších žákyň do 48  kg, Ruby Pivná v  kategorii 
mladších žákyň do 52  kg a  Radan Koliáš v  mladších 
žácích do 50 kg získali titul Přeborníka kraje ve svých 
vahách.  

Gratulujeme a jen tak dál !!! 

V kategorii U12:  
1. místo Radan Koliáš, Ruby Pivná 
2. místo Mikoláš Konečný 
3. místo Josefína Hnízdilová 
V kategorii U14:  
1. místo Denisa Černohorská  
2. místo Žofie Krejčí, Csaba Vinda 

DRAKIÁDA – 30. ROČNÍK 

CHLUMEC MÁ TŘI NOVÉ PŘEBORNÍKY KRAJE V JUDU

Koliáš Radan
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Bohužel nepříznivé počasí v  září 2024 po-
znamenalo i podzimní hasičskou sezónu. Naštěstí nás 
nepostihly povodně, ale došlo ke  zrušení některých 
tradičních podzimních závodů. O  to víc se  pak naši 
závodnicí těšili na závody, které se mohly konat.  

V  sobotu 28.  září 2024 vyrazili mladí hasiči 
na  závody do  Libřic. Soutěžilo se  tradičně ve  dvou 
disciplínách – v požárním útoku a ve štafetě požárních 
dvojic. Zatímco obě naše družstva velice dobře zvládla 
štafetu požárních dvojic, tak oběma shodně nevyšel 
požární útok. Bohužel vzhledem k  počtu startujících 
družstev byl na požární útok pouze jeden pokus, takže 
nebyla možnost nápravy. Družstvo mladších žáků 
se  díky vítězství ve  štafetě dvojic a  osmému místu 
v požárním útoku umístilo na celkovém čtvrtém místě 
z 12  startujících družstev v  této kategorii. Starší žáky 
ve štafetě dvojic dokázalo porazit jen domácí družstvo, 
zato v  požárním útoku skončili naši závodníci až 
na třináctém místě, což celkově stačilo na osmé místo 
z 15 startujících družstev.  

V  neděli si vyrazili naši závodníci a  závodnice 
spravit náladu opět do  Libřic. Tentokrát na  indi-
viduální závody v  běhu na 60  m  s překážkami. 
Zastoupení jsme měli ve všech kategoriích.  

V  mladších dívkách suverénně zvítězila naše 
nejlepší závodnice v  této kategorii, Andy Volejníková, 
s  časem 14,84  s. Dorůstá nám ale další skvělá 
závodnice, Anetka Zemanová, která s  časem 15,96  s 
skončila hned za Andy na druhém místě z 22  startu-
jících mladších žákyň. Naše nejmladší závodnice, Viky 
Dostálová, skončila na 9. místě.  

V  mladších chlapcích se  opět strhla bitva mezi 
našimi závodníky, kteří se  vzájemně motivují 
k podávání nejlepších výkonů. Tentokrát nejlépe uspěl 
Luky Svatoň, který svým osobním rekordem 15,91  s 
překonal všechny své soupeře a zvítězil. Hned za ním, 
na  druhém místě, se  umístil Miky Pultr a  na  čtvrté 
pozici z 21 startujících závodníků skončil Šíma Dostál.  

Ve starších dívkách se  nejlépe umístila Terka 
Svatoňová, která s  časem 13,64  s  obsadila 4.  místo. 
I  další naše závodnice se  vešly do  první desítky 
startujících, tedy s výjimkou smolařky Hely Svatoňové, 

PODZIM U MLADÝCH HASIČŮ

Černohorská Denisa Pivná Ruby

   Černohorský Petr                                                                                                   
vedoucí JK DDM
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které se tyto závody na rozdíl od okresního kola vůbec 
nevydařily. Áďa Pultrová skončila devátá a  Barča 
Zemanová desátá z 23 startujících závodnic.  

Poslední kategorií byla kategorie starších chlapců 
a  zde nám opět udělal radost Ondra Volejník, který 
stejně jako ségra přivezl zlatou medaili (vítězný čas: 
12,77  s). Náš druhý závodník, Kryštof Holan, neměl 
tolik štěstí a skončil na devátém místě z 22 startujících 
závodníků.  

V  rámci podzimních závodů jsme se  zúčastnili 
i  okresního kola závodů branné zdatnosti, které 
se konaly v sobotu 12. října 2024 v Novém Městě. Jedná 

se o vytrvalostní běh v terénu s plněním úkolů na osmi 
stanovištích – topografie, střelba ze  vzdu-chovky, 
lezení po  laně, uzlování apod. Vzhledem k  místu 
konání jsme sestavili co nejvíc závodních hlídek, aby si 
děti letošní poslední týmové závody mohly řádně užít. 
Děkujeme tímto rodičům, že nám pomohly 
s dopravou.  

Bohužel počasí ráno v  den konání závodu příliš 
nespolupracovalo, a  tak naše první hlídka starších 
žáků vyrážela na  trať za husté mlhy při teplotě 4 °C. 
Běžecký čas byl opravdu dobrý, ale nepodařilo se nám 
nastřílet tak, jak bychom potřebovali. K  tomu 
se přidalo ještě pár chybiček na dalších stanovištích. 
Naše druhá hlídka starších žáků se  potýkala 
s podobnými teplotními podmínkami a mlhou, takže 
vnější podmínky byly srovnatelné. Bohužel naši 
druhou hlídku potkalo zranění kolene jedné ze závod-
nic, což se  projevilo na  celkovém běžeckém čase. 
Závodníci sice o maličko lépe stříleli, ale zazmatkovali 
na  několika dalších stanovištích, což se  projevilo 
na celkovém pořadí. Ve výsledku tak naše první hlídka 
skončila na druhém místě a naše druhá hlídka starších 
žáků obsadila 11.  místo z 20  startujících hlídek 
v kategorii starších žáků.  

Postupně se  mlha začal zvedat, a  dokonce 
se  ukázalo sluníčko, což značně vylepšilo závodní 
podmínky pro naše mladší žáky. Na  trať se  nám 
postupně vydaly tři závodní hlídky. Naše nejlepší 
hlídka mladších žáků zaběhla nejlepší čas ze  všech 
mladších žáků, ale naprosto vyhořela ve  střelbě. 
K  tomu jsme dostali ještě tři trestné body za  uzly. 
I  s  tímto pochybením nakonec naše hlídka obsadila 
druhé místo ve  své kategorii. Naše druhá hlídka 
na  trati běžela velmi dobře, dokonce i  lépe nastřílela, 
ale nasbírala řadu trestných bodů na  dalších 
stanovištích. Celkově tedy naše děti z  druhé hlídky 
obsadily 7.  místo z 21  startujících hlídek v  této 
kategorii. Na  trať jsme poslali i  třetí hlídku složenou 
z juniorů ať už věkem, nebo délkou působení u hasičů, 
což se  projevilo nejen na  jejich běžeckém čase, ale 
hlavně na plnění úkolů na jednotlivých stanovištích. I s 
tímto handicapem se naše hlídka umístila na  třinácté 
místě a  posbírala cenné zkušenosti do  závodů 
v příštích letech.  

Mladší žáci Libřice 2024 – běh na 60 m

Starší žáci Libřice 2024 – běh na 60 m
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V  rámci branného závodu byly vyhlášeny ještě 
celkové výsledky Poháru náměstkyně starosty OSH. 
Jedná se  o  celkové umístění závodních týmů 

ve  vybraných soutěžích, které probíhaly v  průběhu 
jara a podzimu 2024. I když se ne vždy vše podaří, tak 
zde je vidět poctivá práce našich závodníků a  jejich 
trenérů, protože naši mladší žáci i naši starší žáci tento 
pohár vyhráli. GRATULUJEME!!!!!  

V  sobotu 12.  října se  navíc konalo odložené 
Mistrovství ČR v  běhu na 60  m  s překážkami, kam 
se  nám kvalifikoval zástupce z  každé kategorie 
na  Okresním kole v  Hradci Králové. Naši závodníci 
v kategorii starších tedy ráno narychlo odběhli branný 
závod a pak rychle vyráželi do Ústí nad Labem. Naši 
mladší žáci museli bohužel branný závod oželet.  

V Ústí se závody vydařily Andy Volejníkové, která 
se v kategorii mladších dívek umístila na 11. místě ze 
117 startujících závodnic v  této kategorii (čas: 14.67 s). 
V  kategorii mladších žáků se  Šíma Dostál umístil 
s  časem 17,19  s  na 78.  místě ze 115  startujících 
závodníků. Šíma se na závody této úrovně kvalifikoval 
poprvé, takže sbíral zkušenosti a  nasával atmosféru, 
a zatímco Andy pro příští rok přechází již do starších 
žákyň, Šíma má možnost se  pokusit kvalifikovat 
na MČR v kategorii mladších žáků i příští rok.  

MČR v  Ústí nad Labem se  podařilo stihnout 
i našim zástupcům v kategorii starších žákyň a  žáků. 
Nejprve Áďa Pultrová obsadila s časem 14,37 s celkové 
95.  místo ze 115  startujících závodnic. V  kategorii 
starších žáků pak na trať vyběhl Ondra Volejník, který 
se skvělým časem 12,27 s vyšvihl na báječné 11. místo 
ze 114 závodníků v  této kategorii. U Volejníků se  tedy 
slavilo dvakrát totožné umístění. 😊   

Všem závodnicím a závodníkům moc gratulujeme 
a děkujeme za  reprezentování hasičů z Chlumce nad 
Cidlinou. Těmito závody nám skončila letošní sezóna 
venkovních závodů a  naši závodníci se  již pilně 
připravují na  halové závody v  běhu na 60  m 
s překážkami. Přejeme jim, ať se daří. 

Martina Svatoňová
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Skauti z Chlumce n/C a Potravinová 
banka spojily síly pro postižené 

povodněmi 

Junák – český skaut, středisko Černého havrana 
Chlumec nad Cidlinou ve  spolupráci s  Potravinovou 
bankou Hradec Králové uspořádalo v  uplynulých 
dnech sbírku potravin pro obyvatele postižené 
nedávnými povodněmi.  

Ve dnech 16.  až 18.  září mohli občané Chlumce 
a  okolí přinést do  skautské klubovny v  Občanském 
centru trvanlivé potraviny, jako jsou polévky na zalití, 
konzervy a balenou vodu. Veškeré dary byly následně 
předány Potravinové bance, která je rozváží do  nej-
potřebnějších oblastí.  

Vzhledem k  rychlému spuštění akce jsme 
inspirovali Ústředí Junáka v Praze, který podpořil další 
skautská střediska po  celé republice k  uspořádání 
sbírek ve  stejném formátu. Nakonec se  sbíralo na 
60  místech. Společně jsme dokázali, že i  malá akce 
může mít nakonec obrovský dopad.  

Skautské středisko Černého Havrana a  Potra-
vinová banka Hradec Králové děkují všem dárcům 
za jejich velkorysost. Díky nim se podařilo shromáždit 
nejen potraviny, ale také desinfekční prostředky 
a čisticí potřeby, které jsou pro postižené oblasti v této 
chvíli nezbytné. 

Skautský příměstský tábor 

Trval celkem 5 dní a proběhl z 19. na 24. srpna. Byl 
pořádaný organizací Společná CIDLINA a  zaštiťovaný 
Junákem.  

Letošní téma bylo indiánské, což vyjadřovala 
i  kulisa v  podobě pravého tepee, která se  po celou 
dobu tábora tyčila v areálu Smetanovy chaloupky, kde 
se  tábor také odehrával. A  co jsme vlastně na  táboře 
všechno zažili? 

První den proběhl rituál zasvěcení, kdy každý 
táborník vstoupil do  nějakého indiánského kmene. 
Všichni indiáni si poté vyrobili indiánské šaty 
a  se  svými nově vzniklými kmeny vyzkoušeli své 
indiánské dovednosti na  stanovištích. Další den šly 
kmeny na  cestu za  poznáním indiánských značek, 
které měly za úkol si zapamatovat a později zakreslit. 
Byl parný den, takže odpoledne jsme strávili v  oáze 
zvané Chlumecké koupaliště, kde jsme se  nejen 
zchladili, ale i náležitě vyblbli.  

Součástí tábora bylo i přespávání, nejprve jsme si 
opekli na  Smetanově chaloupce buřty, ale poté jsme 
v obavě z blížící se bouře byli nuceni přesunout se do 
DDM. Díky panu Kubíkovi, který nás navštívil, jsme 
měli možnost nahlédnout do  říše hmyzu a především 
brouků. Prohlédli jsme si spoustu exemplářů z  jeho 
sbírky, dozvěděli se nové informace a někteří hrdinové 
ochutnali i sušené červi. Též jsme absol-vovali pochod 
na  Chárovnu za  ovocnými knedlíky, které byly tak 
velké, že je porazil jen málokdo. S  knedlíky v  břiše 

SKAUTSKOU STEZKOU  
www.skautchlumec.cz, www.facebook.com/skautichlumec
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se  šlo plavat, plavit a  koupat na Pamětník. Tam byly 
díky náčelníkovi k  dispozic i lodičky, vest y 
a  paddleboard. V  průběhu tábora také došlo 
k pašování surovin skrz nelítostné vedoucí v podobě 
znepřáteleného kmene indiánů. Párkrát jsme válčili 
gumovými tyčemi i  všichni proti všem, nebo proti 
vedoucím.  

Poslední den se  nesl v  duchu stavby chýší pro 
šamana. Každý kmen si s  nimi dal opravdu záležet 
a vznikaly naprosté skvosty, jejichž funkčnost a vzhled 
přišel obdivovat ne jeden, ale hned tři šamani 
najednou. Legenda praví, že pozůstatky můžete v okolí 
Smetanovy chaloupky nalézt dodnes. Tábor jsme 
zakončili nemilosrdnou vodní bitvou, ve  které ani 
vedoucí nezůstali suší. Po rozdání medailí byli 
táborníci odměněni za  své hrdinství nanuky a  pro 
tento rok jsme se rozloučili. 

Tábor se nesl v pohodovém duchu, nejen pro děti, 
ale i vedoucí. Myslím, že jsme si jej všichni užili a už 
se těšíme na další rok. 

Latté 

Vědomostní soutěž 

Ve středu 16. října 2024 se náš skautský tým Černí 
havrani zúčastnil vědomostní soutěže Dokážu  –
  umím  –  znám II. Tým se  skládal ze  skautských 
vedoucích Koprda, Šmoulinky a  Termosky a  posled-
ním členem jsem byla já, Očko. Už první výzvou bylo 
vybrat si kapitána. Nakonec byl demokraticky, třemi 
ženskými hlasy, zvolen Koprd. V  průběhu soutěže 
se  projevila naše sehranost. Ať už to bylo v  panto-
mimě, nebo popisu slov. Poznáváním písniček jsme 
nahnali opravdu mnoho bodů. Šmoulinka i Termoska 
měly uši tak nastražené, že jsme utekli v  bodech 
mnoha týmům. Při poslední disciplíně, tzv. postře-
hovce, jsme se však pořádně zapotili. Tým Chalupářů 
totiž ještě zabral a dýchal nám na záda. Nakonec jsme 
se ovšem nedali a soutěž jsme s 69 body vyhráli.  

Během soutěže vznikla tato SKAUTSKÁ BALADA, 
složená ze slov zadaných od diváků. 
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„V každém ročním období,  
skauti prostě obstojí.  
Jaro, léto, podzim, zima,  
otužilec na nás nemá. 
Matky máme na své straně,  
chováme se vždycky vzorně.  
Není to tu trafika,  
to jsou slova profíka. 

Hasič hasí vodou,  
to je přeci pravdou.  
Ve víně je také pravda,  
potvrdí vám to i Vráťa. 

Skauti ty mají výhru jasnou,  
nad námi přec všichni žasnou.“ 

Já osobně jsem si soutěž moc užila. Jen se do příště 
musím více procházet po  Chlumci a  načíst si něco 
o historii a obecných informacích o městě samotném. 
Při kvízu jsem zjistila, že právě v tomto mám mezery.  

Děkujeme místním loutkářům za  zorganizování. 
Už teď se těšíme na další ročník.  

Očko, Anna Petrovická
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Otužilecké tréninky 

Ať už je to popularitou otužování, nebo výrazným 
povědomím o  našem otužileckém spolku, tak i  letos 
jsme zaznamenali na  našich prvních zářijových 
trénincích, po uzavření koupaliště pro veřejnost, velký 
zájem nových členů. Neodradil je ani déšť a  náhlé 
ochlazení, které první polovině září panovalo.  

Podobně jako to bývá třeba s  novoročním 
předsevzetím, bývalo i  u nás zvykem, že s  rychlostí 
poklesu teploty vody v  bazénu klesal i  počet 
trénujících otužilců. Vím, že je to možná ještě trochu 
brzo, ale letos se dá říci, že z těch nových ještě nikdo 
neodpadl. Spíše naopak, tu a tam se ještě nějaký nový 
zájemce objeví. Samozřejmě lze začít kdykoliv, ale 
vyžaduje to pak mnohem více pevné vůle. Zatímco 
ještě v  září jsem musel některé dokonce z  vody 
vyhánět, abychom mohli jít domů, přeci jen nyní již 
po půl hodině zeje bazén prázdnotou.  

Ani současné slunné počasí pozdního babího léta 
však nezabrání chladnutí vody v  koupališti, která již 
nyní příjemně šimrá, a každým dnem tak lze očekávat 
přechod z  otužilecké přípravy na  skutečné sportovní 
otužování. Držíme všem palce, aby vydrželi až 
do zámrazu.

ESKIMO CHLUMEC OTUŽILCI
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Otužilecké akce 

Aktivita našich členů je již v  plném proudu a  je 
otužileckým zvykem, že se pravidelné tréninky občas 
proloží výletem za koupelí na jiném, zajímavém místě. 
Tak jsme v  polovině října podnikli společný výlet 
za  kulturou, koupáním a  kulinářským uměním 
do  Trutnova a  okolí. Bylo to moc pěkné, děkujeme 
Vaškovi za organizaci.  

Podpořili jsme také Alianci žen s  rakovinou prsu 
při osvětové akci "Plaveme prsa", která se  konala 
na  Eliščině nábřeží v  Hradci Králové a  při níž se 
plavalo v Labi. Ve středu 16. října se náš tým účastnil 
i  zábavného soutěžního klání chlumeckých spolků 
Dokážu – umím – znám II, které pořádala ZUŠ a které 
se konalo v  Klicperově domě. Moc jsme si to užili, 
děkujeme za pozvání.  

Zatímco většina venkovních sportů pomalu končí, 
otužilecká sezóna nyní pořádně začíná a  plánujeme 
během ní mnoho dalších aktivit, tematických otužo-
vání a  návštěvy různých akcí. Čtenáře Chlumeckých 
listů o tom budeme informovat.  

Vždy je třeba zachovat chladnou hlavu a  ledový 
klid.                                                                                                                                    

Za Eskimo Josef Ulrich
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Ve dnech 9.–13. října 2024  se  v  holandském 
Eidhovenu konalo Mistrovství Evropy mažoretek 
asociace NBTA. Mažoretky Střípky Olešnice získaly 
nominaci hned ve dvou disciplínách.  

Aby se  dívky probojovaly na  Mistrovství Evropy, 
musely nejprve projít třemi koly národního šampio-
nátu a porazit všechny týmy z celé ČR, neboť jen Mistr 
České republiky získává od  Svazu mažoretek NBTA 
nominaci na Mistrovství Evropy.  

Oblastní kolo se  konalo v  Chlumci nad Cidlinou 
a  Střípky zde obsadily 1. místo. Semifinále ČR bylo 
v Dobrovici a dívky opět získaly zlaté medaile a postup 
na  Mistrovství ČR, které se  konalo v  červnu 
Poděbradech. Zde Střípky předvedly své dvě soutěžní 
skladby – defilé a pódiovou formaci a získaly od poroty 
titul Mistr České republiky a  nominaci reprezentovat 
ČR na  Mistrovství Evropy. Dále soubor vybojoval 
1.  místo v  disciplíně s  pompony a  současně i  další 
postup do Holandska.  

NBTA je skutečně prestižní soutěží, setkávají se zde 
soutěžící z  celé Evropy. V  kategorii měly Střípky 
soubory ze Skotska, Chorvatska, Bulharska, Slovinska, 
Norska, Moldávie, Německa, Itálie, Walesu a Anglie.  

Střípky předvedly v  soutěži s  hůlkou nádhernou 
skladbu a  s velikým bodovým náskokem porazily 
všechny týmy Evropy. Od  všech evropských porotců 
získaly nejvyšší ocenění napříč všemi soubory.  

Stejně tak v disciplíně s pompony Střípky zazářily, 
kdy svou choreografií a  projevem strhly k  potlesku 
i fanoušky jiných zemí.  

Střípky Olešnice si z  holandského Eidhovenu 
odvážejí dvě zlaté medaile a  poháry, tituly Mistrů 
Evropy, ale hlavně spoustu krásných zážitků.  

Děkujeme za podporu 
obci Olešnice, městu 
C h l u m e c n a d 
Cidlinou, Králové-
h rad e c ké mu k ra j i 
a všem rodičům. 

Dana Svobodová 
trenérka

MAŽORETKY STŘÍPKY OLEŠNICE  
DVOJNÁSOBNÝMI MISTRY EVROPY
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 V  týdnu 7.–13. října 2024 proběhla celosvětová 
připomínka domácí hospicové péče.  

Domácí hospicová péče (DHP) zajišťuje nevy-
léčitelně nemocným a umírajícím lidem prožít zbytek 
života důstojně, pokud možno bez bolesti, v domácím 
prostředí. Doma se cítí člověk bezpečněji, pohodlněji. 
Může být obklopen láskou, porozuměním pomocí 
svých blízkých i  domácích mazlíčků. DHP pomáhá 
rodině nemocného či člověka v  terminálním stádiu 
zajistit a umožnit tento pobyt doma.     

Doprovázení DHP v  této etapě života pacienta je 
nestranné a  zcela se  podřizuje jeho přáním a  poža-
davkům.  

DHP může zajistit pro pacienta: 
tlumení bolesti, 
převazy, 
zdravotnické pomůcky (polohovací      

      lůžko, chodítko, dýchací přístroj,…), 
psychologickou podporu (psycholog), 
duchovní péči (duchovní různých církví), 
doprovázení v těžké situaci (sdílení      

      vzpomínek, obav… s pacientem), 
zprostředkovat zajištění:  
- příspěvku na péči,  
- invalidního důchodu. 

    Pro členy rodiny pacienta: 
zprostředkování dostupných služeb:  
- pečovatelská služba,  
- osobní asistence,  
informace o možnostech čerpání volna,    

      na ošetřování psychologické poradenství. 

  V případě úmrtí: 
  zprostředkování koronera, popř.        

     záchranné  služby, praktického lékaře,  
    pohřební službu, 
    přípravu těla zemřelého na poslední      

     rozloučení,    
    uspořádání posledního rozloučení,  
    vyřízení vdovského, sirotčího důchodu,    

     psychologickou podporu pozůstalých 

Tým domácího hospicu tvoří lékaři, zdravotní 
sestry, sociální pracovnice, psychologové, duchovní 
různých církví, dobrovolníci.  

Služby hospiců mohou být plně nebo částečně 
hrazeny zdravotními pojišťovnami. Záleží na  smlouvě 
mezi hospicem a  zdravotní pojišťovnou. Je třeba 
se předem informovat.  

Podmínky pro přijetí do  péče DHP si stanovuje 
každá organizace sama.  

Nám v Chlumci je nejbližší DHP Hradec Králové, 
která je plně hrazena ze  zdravotního pojištění. 
Podmínky přijetí jsou:  

klient je starší 18 let,  
klient bydlí v Hradci Králové a v okolí Hradce do    

30 km (Chlumec to zahrnuje po náměstí, 
ale pokud je volná kapacita, tak i dále), 
klient je nestabilní (2–3 x týdně potřebuje pomoc   

 lékaře),  
u klienta je ukončena kurativní léčba,  
je zajištěna 24hodinová přítomnost blízké osoby    

 u pacienta, klient a pečující osoba jsou          
informováni a podpisem souhlasí, že se odstupuje    
od kurativní léčby – aktivní záchrany a přechází se    
na důstojné doprovázení v paliativní léčbě nebo     
v terminální fázi života. 

K  napsání tohoto článku mě přivedla osobní 
zkušenost s péčí o  těžce nemocného člověka. Všichni 
v  rodině jsme se  snažilI, ale chyběla nám pomoc 
odborníků, abychom mohli zajistit důstojné odcházení 
doma.  

Dále mě inspirovalo pozorování tendencí v  naší 
společnosti "odkládat nemocné, staré, umírající 
do ústavů". Myslím, že častým důvodem je strach, že 
situaci nezvládneme. A  právě DHP nabízí řešení. 
A dalším podnětem mého psaní bylo poznání Domácí 
hospicové péče pod Oblastní charitou Hradec Králové, 
kam jsem se  začlenila jako dobrovolník. Hluboce 
se  skláním před prací jejích zaměstnanců. Pro ně 
doslova platí, že je to jejich životní poslání, které plní 
s lehkostí křídel andělů.  

Vás všechny čtenáře prosím – nepromarněte šanci 
pro Vaše blízké a  pro Vás samotné poskytnout čas 
pomoci, lásky, odpuštění, poděkování, vyznání. 

Alena Podnecká 

DOMÁCÍ HOSPICOVÁ PÉČE
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Pomocné informace pro pečující o těžce nemocné  
a umírající na webových stránkách:  
pecujdoma.cz – trénink pro domácí péči (např.     
výměna inkontinence, polohování nemocného…)  
umirani.cz – adresář služeb souvisejících        
s umíráním  

charitahk.cz – domácí hospic + další služby         
sanitkaprani.cz – realizuje přání lidí v  terminálním 
stádiu – umírání (např. výlet do  Krkonoš sanitkou 
s doprovodem zdravotní sestry a  jednoho rodinného 
příslušníka) 

Dnes se  opět vrátíme ke  starým řemeslům, 
tentokráte k  šindelářství, šindelům a  všemu, co 
k tomuto řemeslu patří.  

Šindelová krytina se  používala už odpradávna. 
Dřevěný šindel nahradil primitivní způsoby pokrývání, 
jako je chvojí, drny nebo zvířecí kůže. Už ve  starém 
Římě se  používaly dřevěné šindele spolu s  došky, 
štípanou břidlicí nebo pálenými taškami. Obyvatelé 
hor, kde byl nedostatek surovin k  výrobě došků, 
používali právě šindel. Byl lehký, dobře těsnil 
a  vykazoval mnohem delší životnost. V  dřívějších 
dobách si sedláci vyráběli a  pokládali šindele sami. 
Později se  z  truhlářského a  tesařského řemesla 
vyvinulo šindelářství. Dodnes žasneme nad mist-
rovstvím řemeslníků, jejichž sekery se  podepsaly 
na střechách ze šindelů. Dřevěnou šindelovou střechu 
měla až do 19. století většina budov, včetně kostelů 
a zámků. V souvislosti s požárními předpisy se  šindel 
začal překrývat břidlicí nebo taškami. Postupně začaly 
šindele ustupovat a  řemeslo se  téměř vytratilo. 
V  posledních letech ale opět četnost použití šindelů 
stoupá. Je to moc dobře, protože návrat ke krásnému 
řemeslu navazuje na tradici našich předků.  

Dnes je v  České republice jen málo firem, které 
se tradiční výrobě šindelů a jejich pokládce věnují. 

Chtěli jsme na  vlastní oči poznat, jak se  šindele 
vyrábějí, proto jsme navštívili firmu Šindelářství 
Čábelka a Věříš v Rasochách, kde se zabývají výrobou 
a pokládkou modřínového a smrkového šindele. Firma 
vznikla v roce 1997 a zaměstnanci se zaručují kvalitní 
prací i  odbornou kvalifikací v  oboru tesařství. 
Zkušenosti získali od  starých mistrů, poznatky zase 
zkoumáním historických staveb a  mají bohaté 
zkušenosti s  různými typy staveb po  celé republice. 
Jako příklad můžeme uvést kompletní opravu střechy 
na pravoslavném kostele sv. Mikuláše v Hradci Králové 

nebo na  Šolcově statku v  Sobotce. Pan František 
Věříš, spolumajitel firmy, nám velmi ochotně ukázal 
výrobní prostory a  hlavně nás seznámil s  postupem 
celého výrobního procesu. Za  to mu moc děkujeme! 
A  jak to vlastně probíhá? Krása budoucí šindelové 
střechy spočívá v  dobré volbě dřeva. Kvalita dřeva 
ovlivňuje celkovou kvalitu střešního pláště. Je mnoho 
aspektů, které se  při výběru stromů sledují. Takže 
nejprve se  musí přivézt vhodné klády a  materiál 
na výrobu šindelů je připraven. 

Následuje řezání klád na  jednotlivé špalky, 
nejčastěji 52  cm nebo 61  cm dlouhé. Když se  ještě 
nepoužívaly elektrické štípačky, provádělo se  štípání 
špalků na  jednotlivé šindele ručně. Tato práce je 
pomalejší a  fyzicky náročná. Provádí se  sekyrou 
a  palicí, kdy se  postupně špalek štípe na  šindele 
o tloušťce 2–2,5 cm. Během štípání se také musí oddělit 
střed ( jádro) a běl. Běl je vnější část dřeva obsahující 

STARÁ ŘEMESLA – ŠINDELÁŘSTVÍ

Modřínové klády



 54

NAPSALI NÁM

živé buňky a  vodivé cesty. Poté přichází na  řadu 
opracování jednotlivých šindelů pořízem, což je 
jednoduchý dvouruční nůž k  opracování dřeva. Při 
této práci se  sedí na  „dědkovi“ a  pracovníci firmy 
provádějí tuto práci vždy ručně a  tráví při ní několik 
hodin denně. 

Poslední úpravou šindele je vytvoření drážky 
a  péra. Dříve se  drážky tvořily ručně tzv. fugačem, 
dnes se  v  šindelářství používá fréza. Drážky slouží 
k tomu, aby do sebe jednotlivé šindele zapadaly, a také 
odvádějí dešťovou vodu. Nakonec se  hotové šindele 
narovnají do  hrání a  nechají se  vyschnout. V  létě to 
trvá asi 2  měsíce, v  zimě je doba samozřejmě delší. 
Vyschlé šindele se rovnají do balíků, svážou a poté jsou 
připraveny na cestu za zákazníkem. 

V  Šindelářství Čábelka a  Věříš se  nyní pracuje 
převážně s  modřínovým dřevem, smrkových šindelů 
se  vyrábí menší množství. Modřínové šindele 
se  nemusí ošetřovat žádným nátěrem, protože velké 
množství pryskyřice ve  dřevě je vlastně přirozenou 
impregnací. Šindele z  modřínu mají také delší 
životnost než smrkové. Všechny vyrobené šindele 
v této firmě jsou tzv. štípané. Štípaný šindel je krytina 
náročná na  ruční práci, tudíž drahá. Proto se  dnes 
štípaným šindelem opatřují hlavně stavby chráněné 
památkovou péčí. Šindel je ale také ideální ekologická 

krytina na  pokrývání roubenek, srubů, pergol nebo 
altánků. 

„Dědek“ , také kozlík nebo strejček

Balíky se šindeli

Takhle krásně vypadají jednotlivé šindele
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Pokládku šindelů můžete vidět na  několika 
videích uvedených ve  zdrojích. Novodobý a  levnější 
způsob výroby dřevěné krytiny je řezaný šindel. Je 
vyráběn strojním řezáním bez ohledu na směr vláken. 
Narušení vláken má za  následek vyšší vzlínání vody 
do šindele a vyšší objemovou nestálost. Řezaný šindel 

má oproti štípanému nižší trvanlivost a odolnost proti 
škůdcům.  

U  nás se  vyrábí tzv. valašský šindel, v  alpských 
zemích je to šindel alpský. Ten se  liší od  valašského 
tím, že nemá drážku a péro.  

Šindele mají mnoho pozitiv. Jsou z  přírodního 
materiálu a  nezatěžují tak životní prostředí díky 
ekologické likvidaci. Jednotlivé šindele se  dají 
přizpůsobit danému tvaru střechy, a protože se  jedná 
alespoň částečně o ruční práci, je vlastně každý šindel 
svým způsobem originál. Střechy z  šindelů mají 
vysokou estetickou hodnotu díky přirozené podobě 
dřeva a ručnímu opracování.  

Dnes se  opět vracíme ke  starému způsobu 
pokrývání střech šindeli. Snaha zasadit do  české 
krajiny tradiční venkovskou stavbu si zaslouží velkou 
pochvalu! Naši potomci budou moci obdivovat práci 
šindelářů, jako my dnes obdivujeme zručnost, 
poctivost i zodpovědnost řemeslníků z dřívějších dob! 

Zdroj:  
Kamila Skopová, Stará řemesla  
V. Hájek, J. Pavliš, Práce na střeše  
Wikipedie  
YouTube – videa:  
Šindelářství Čábelka a  Věříš – Výroba štípaného 
šindele, Výroba štípaného šindele z modřínu, Výroba 
dřevěného modřínového a smrkového šindele  
Dřevěné šindele I DRDLIK  
Ludvík Dorňák – Výroba štípaného šindele na Valašsku 

Mgr. Věra Teplá a Zdeněk Hataš

Ukázka šindelové střechy na památkově chráněné 
budově. Okap střechy je ručně vydlabaný ze dřeva. 

Zvonice v Lučicích
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Vánoce patří k  nejvýznamnějšímu křesťanskému 
svátku. S Vánoci a s dobou adventní je spojeno mnoho 
tradic. Některé z nich si připomeňme. 

Během doby adventní se  Muzeum hraček 
Stuchlíkovi v  Novém Bydžově zahalí do  sváteční 
atmosféry spojené s každoroční výstavou betlémů. 

V letošním roce vás čeká velkolepá podívaná. 

V  Novém Bydžově vznikl jeden z  největších 
českých mechanických betlémů:  
Betlém manželů Stuchlíkových. 

Příběh vzniku tohoto unikátního betlému spadá 
zhruba do roku 2018, kdy se majitelé místního Muzea 
hraček a  autoři betlému, Radek a  Hanka Stuchlíkovi 
seznámili s místním varhaníkem, řezbářem a vášnivým 
betlémářem Ondřejem Vávrou. Slovo dalo slovo 
a  Ondřejova sbírka betlémů začala být vystavována 
každoročně v  zimní sezóně v  Muzeu hraček 
Stuchlíkovi. Tím byla v  Novém Bydžově znovu 
obnovena betlémářská tradice a  lidé se  začali 
na betlémy do muzea sjíždět ze všech možných koutů, 
a  to nejen, naší vlasti. Manželé Stuchlíkovi začali 
Ondřejovi pomáhat při instalaci betlémů a postupem 
času se, kromě starých hraček, panenek, motorek 
a loutkových divadel, staly jejich vášní i betlémy.  

V  té době se  manželé Stuchlíkovi ocitli v  takové 
blízkosti betlémů, že se  začali o  tuto nádhernou 
lidovou tradici více zajímat. Hanka se, coby 
průvodkyně muzea, učila příběhy biblických postav 
a  Svaté noci, Radek vždy dychtil zvědavostí, jaké by 
bylo vzít si do  ruky dláto a  zkusit něco vyřezat. Tak 
vznikly první loutky i betlémy Radka Stuchlíka, které 
se  pak bratřily při vánočních výstavách s  pracemi 
a sbírkou O. Vávry.  

A  když na  to Radkova manželka Hanka koukala, 
začala postupem času dávat nápady a podněty a již to 
všechno jelo. A  každý betlémář si dovede představit, 
jaká je to vášeň, která hraničí až s  chronickou 
závislostí, se kterou nelze přestat.  

Stuchlíkovi pak začali jezdit navštěvovat i  různé 
české, nejen mechanické betlémy, a  jejich inspirace 

se  tak značně tlakovala ,,pod pokličkou“, až hrnec 
přetekl a  zrodil se  nápad k  postavení obrovského 
mechanického betlému. K dílu přizvali O. Vávru, který 
dával různé zkušené návrhy a  rady, kde by co mělo 
být, a  aktivně se  zapojil do  výroby mnohých částí 
betlému.  

První obří budova vznikla někdy v listopadu 2023, 
poté vznikla první figura a k dnešnímu dni se betlém 
rozrostl do úctyhodných rozměrů.  

Betlém manželů Stuchlíkových zabírá celou 
místnost a rozkládá se po třech stěnách od podlahy až 
ke stropu.  

Má naprosto úchvatnou a  monumentální archi-
tekturu, inspirovanou různými českými lidovými 
betlémy.  

Budovy jsou vyrobeny ze  silného kartonu 
v  kombinaci se  dřevem, přesně tak, jak se  to dříve 
v  našich betlémech dělalo. Figury, ve  spodní divizi 
téměř 90  cm vysoké, mají řezané hlavy, končetiny 
a  trup z  lipového dřeva a  jsou oblékané do  nádher-
ných a cenných brokátových látek, zdobených zlatem 
a  různými doplňky. Zde Radek nezapřel lásku 
k  loutkám, ani obdiv k  jesličkám Neapolského typu či 
betlému v pražské Loretě.  

Skály a  větší kusy jsou pak vyrobeny z  různých 
houževnatých materiálů. V  betlému nechybí nic, co 
má správný velký betlém mít a  vše se  bude každým 
rokem rozrůstat a vylepšovat.  

Vůl a  oslík ve  chlévu pokyvují hlavou, nad 
jesličkami dozoruje Duch svatý v  podobě holubice, 
matička před hospodářským stavením kolébá svou 
ratolest, mnich zvoní na zvon ve zvonici, ovečky jdou 
z kopce, nad pastvinami se točí větrný mlýn a spousta 
další nádhery, která je umocněna i  decentním 
zvukovým doplňkem, který krásně doplňuje atmos-
féru.  

Věříme, že tento betlém je krásným důkazem 
toho, že betlémářská tradice u  nás stále žije 
a pokračuje a že se stane oblíbeným exponátem, nejen 
pro betlemáře! 

SVĚT BETLÉMŮ JEN PÁR KROKŮ OD VÁS 
premiéra monumentálního mechanického betlému 

manželů Stuchlíkových
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Velký mechanický betlém manželů Stuchlíkových 
se  veřejnosti představí dne 30.  listopadu 2024 od 
17  hodin do 20.30  hodin, a  to v  rámci MUZEJNÍ 
VERNISÁŽE spojené s  požehnáním P. Mgr. Janem 
Bystrým. Všichni jste srdečně zváni! 

Kromě betlémů ze  sbírek O. Vávry bude k  vidění 
i  naprosto mimořádný a  bezesporu nejstarší betlém 
letošní expozice. Jedná se  o  barokní deskové jesle, 
které původně stávaly v  novobydžovském chrámu 
sv. Vavřince a  jejichž torzo bylo v roce 1937 darováno 
do  Městského muzea, které nám tyto jesle laskavě 
zapůjčilo. Tento výjimečný betlém bude poprvé 
od  dob, kdy stával v  novobydžovském kostele, 
sestaven prostorově. Tak, jak se původně stavěl. 

Betlém manželů Stuchlíkových bude, spolu 
s  ostatními vystavovanými betlémy, přístupný od 
prosince 2024 v  Muzeu hraček Stuchlíkovi v  Novém 
Bydžově. 

Otevírací doba:  
prosinec vždy od  úterý do  neděle od 10  hodin do 
16 hodin včetně 27. a 28. prosince 2024 

Zároveň bychom vás rádi pozvali na  prohlídku 
muzea po setmění.  
NOČNÍ PROHLÍDKY MUZEA HRAČEK A BETLÉMŮ 
se uskuteční ve dnech 6., 13. a 20. prosince 2024 
od 18 hodin do 22 hodin. 

Čeká vás: 
- prohlídka Muzea hraček Stuchlíkovi, 
- prohlídka expozice betlémů manželů Stuchlíkových 

a Ondřeje Vávry, 

- vánoční atmosféra – vánoční výzdoba, cukroví, 
svařák a čaj. 

Tímto Vás milí čtenáři srdečně zveme a těšíme 
se na Vaši návštěvu. 

Muzeum najdete v  bývalém areálu Jabloneckých 
skláren u koupaliště v Novém Bydžově, ulice U Mlýna 
1437. 

Pro školy a  školky zprostředkováváme v  měsíci 
prosinci komentované prohlídky. V případě zájmu nás 
neváhejte kontaktovat na tel.: 608 985 477 – Michaela 
Bousová DiS. 

Navštivte tuto výstavu a zpestřete si tak dobu 
očekávání. Příjemně se  tak naladíte na  nad-
cházející Vánoce. 

Za Muzeum hraček Stuchlíkovi  
Michaela Bousová Dis.
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Rok 1989 znamenal pro novodobé české dějiny 
zásadní zlom. Během něj došlo k  zhroucení 
Východního bloku a  komunistická vedení v  jed-
notlivých zemích ztratila politickou moc. Příčinou 
událostí vedoucích k  tak náhlému rozpadu středo- 
a  východoevropských diktatur byly především 
dlouhodobě narůstající problémy jejich centrálně 
plánovaných hospodářství a  nespokojenost obyvatel 
s politickou a sociální situací. Občané požadovali větší 
míru demokracie (především větší účast na  rozho-
dování), dodržování lidských práv a  celkově si přáli 
život ve spravedlivějším a humánnějším společenském 
zřízení. Podmínky pro hluboké společenské proměny 
uvnitř bloku do  jisté míry připravil vývoj v samotném 
Sovětském svazu. Nový generální tajemník ko-
munistické strany Michail Gorbačov v polovině 80. let 
zahájil reformy v  oblasti hospodářství (tzv. pere-
strojka) doprovázené kampaní „glasnosti“, volající 
po větší politické otevřenosti.  

V  Československu se  pomyslnou předehrou pro 
revoluční dění roku 1989  staly již události z  roku 
dřívějšího, kdy poprvé od srpna 1969 proběhly masové 
demonstrace. Svíčková demonstrace v  březnu 1988 
v  Bratislavě byla násilně potlačena, stejně jako 
demonstrace k 20.  výročí okupace vojsky Varšavské 
smlouvy v  srpnu a  shromáždění k 70.  výročí vzniku 
samostatného Československa v  říjnu téhož roku. 
Výjimkou byla v  tomto ohledu prosincová demon-
strace na pražském Škroupově náměstí, ta byla první 
oficiálně povolenou manifestací politické opozice 
a skončila bez větších střetů s represivními složkami.  

Zcela jiný průběh měl Palachův týden (15.–
21. ledna 1989). K uctění památky Jana Palacha a s tím 
spojené protestní aktivity reagovaly bezpečnostní 
sbory s dosud nebývalou brutalitou. Poněkud mírnější 
byly demonstrace v  srpnu a  říjnu 1989, ačkoliv tehdy 
již manifestovaly desítky tisíc občanů. Roznětkou 
listopadových událostí se stala studentská manifestace 
17.  listopadu, která přerostla v  masové protesty. 
K  jejich potlačení bylo nasazeno několik tisíc 
příslušníků Sborů národní bezpečnosti včetně Odboru 
zvláštního určení, tzv. červených baretů.  

Násilné zásahy státní moci proti demonstrujícím 
značně přispěly k  narušení legitimity tehdejšího 
politického vedení. Režim, který formálně velmi dbal 
na  dodržování „socialistické zákonnosti“ a  syste-

maticky vylučoval násilí z veřejného života, najednou 
brutálně zasahoval vůči vlastním pokojně demonstru-
jícím občanům, prosazujícím nenásilí a  dialog. 
Původně studentská demonstrace a  nepřiměřená 
reakce státní moci tak podnítily československou 
společnost k  nové vlně protestů a  k dalším formám 
občanské angažovanosti (např. stávky). Během 
následujících dnů a týdnů ztratila komunistická strana 
monopol moci a  pod tlakem veřejnosti a  událostí 
v okolních státech odstoupilo politické vedení. 

Chronologie roku 1989  

LEDEN: 2.  ledna – Tomáš Hradílek, Dana Němcová 
a Alexandr Vondra se  stávají mluvčími Charty 77 pro 
rok 1989.  13.  ledna – František Kincl vydává rozkaz 
ministra vnitra ČSSR č. 2/1989 K  zajištění klidu 
a  veřejného pořádku na  území hl. m. Prahy 
a Středočeského kraje při příležitosti 20. výročí úmrtí 
Jana Palacha. Součástí mimořádných bezpečnostních 
opatření trvajících od 13. do 25. ledna je také povolání 
1300 příslušníků Lidových milicí a 200 příslušníků 
Vysoké školy SNB. 15.  ledna – Začátek „Palachova 
týdne“. Veřejná bezpečnost a  Lidové milice uzavírají 
Václavské náměstí, aby zabránily konání nepovo-
leného pietního shromáždění k  uctění památky Jana 
Palacha. Přesto na  náměstí a  v okolních ulicích 
propukne spontánní demonstrace, která je bezpeč-
nostními složkami násilně rozehnána. 117 občanů je 
zadrženo. Demonstrace pokračují i  v následujících 
dnech. Bezpečnostní složky proti demonstrantům 
zasahují za  pomoci obušků, policejních psů, 
obrněných transportérů a  vodních děl. 21.  ledna – 
„Palachův týden“ vrcholí poutí k hrobu Jana Palacha 
ve Všetatech. Bezpečnostní složky v předstihu uzavřou 
všetatský hřbitov a  zadrží některé účastníky akce. 
Ve  dnech 15.  až 21.  ledna je zadrženo a  předvedeno 
celkem 851 osob. Dalších 2021 osob je podrobeno 
kontrole totožnosti.  

ÚNOR: 21. února – Václav Havel je odsouzen k devíti 
měsícům vězení. Trest je mu později snížen na  osm 
měsíců. Současně probíhají soudní procesy s  řadou 
dalších představitelů nezávislých iniciativ zadržených 
během „Palachova týdne“ (např. Alexandr Vondra, 
Petr Placák, Stanislav Penc).  

35. VÝROČÍ: 17. LISTOPAD 1989
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BŘEZEN: 16. března – Státní bezpečnost provádí sérii 
domácích prohlídek v bytech členů Společenství přátel 
USA. Zatčen je také Stanislav Devátý, který ve  vazbě 
zahajuje protestní hladovku.  

DUBEN: 14. dubna – Stanislav Devátý je po 30denní 
hladovce propuštěn z  vazby. 17.  dubna – Členové 
Nezávislého mírového sdružení a  Mírového klubu 
Johna Lennona zahajují na  Staroměstském náměstí 
v  Praze veřejnou protestní hladovku za  propuštění 
vězněných mírových aktivistů. Akci ukončuje Veřejná 
bezpečnost.  

KVĚTEN: 1. května – Bezpečnostní složky za použití 
násilí zasahují na  Václavském náměstí v  Praze proti 
dvěma skupinám občanů, kteří demonstrují za  pro-
puštění politických vězňů a  za  dodržování právního 
řádu v ČSSR. Zadrženo je 113 osob, proti osmi z nich je 
později zahájeno trestní řízení. 17. května – Obvodní 
soud pro Prahu 4 rozhoduje o  podmínečném 
propuštění Václava Havla z  vězení. 27.  května – 
U  Litovle na  Olomoucku se  koná shromáždění 
organizované Společenstvím přátel USA. Akce je 
rozehnána policejními jednotkami, asi padesát 
účastníků je zadrženo.  

ČERVEN: 5.  června – Na  Karlově mostě v  Praze 
se schází několik desítek lidí, aby uctili památku obětí 
masakru na  náměstí Nebeského klidu v  Pekingu. 
21. června – V pražské Stromovce se koná ekologická 
manifestace proti plánované stavbě silnice v  tomto 
parku. Asi 250 účastníků demonstrace násilně rozhání 
Veřejná bezpečnost. 29.  června – Zveřejnění petice 
Několik vět. Dokument vypracovaný Chartou 77 mimo 
jiné požaduje propuštění politických vězňů, svobodu 
shromažďování a  konec cenzury. Během prvního 
měsíce po zveřejnění jej podepisuje asi 12 tisíc občanů.  

ČERVENEC: 31. července – Na náměstí Míru v Praze 
probíhá manifestace na podporu vězněných odpíračů 
základní vojenské služby a  za  uzákonění náhradní 
civilní služby. Akci svolalo Nezávislé mírové sdružení. 
Téhož dne vydává František Kincl rozkaz ministra 
vnitra ČSSR č. 9/1989 zavádějící mimořádná 
bezpečností opatření k 21. výročí okupace ČSSR vojsky 
států Varšavské smlouvy. Do  zálohy je povolán 
Pohotovostní pluk VB ČSR.  

SRPEN: 17.  srpna – Na Slovensku je zahájeno trestní 
stíhání tzv. bratislavské pětky. Pět opozičních aktivistů 
je obviněno z  pobuřování a  podvracení republiky, 
kterého se  měli dopustit výzvou k  účasti na  de-
monstraci svolané k 21.  výročí srpnové okupace 
Československa. Ján Čarnogurský a Miroslav Kusý jsou 
vzati do  vazby. 21.  srpna – V  centru Prahy se  schází 
několik tisíc lidí, aby si připomněli 21. výročí okupace 
Československa. Proti účastníkům zasahují bez-
pečnostní složky a 161 z nich zatýkají. Téměř tisíc osob 
je podrobeno kontrole totožnosti. Ve  stejný den 
probíhají demonstrace také v  Brně (asi 100 za-
držených) a v Ostravě (asi 150 zadržených).  

ZÁŘÍ: 8. září – Příslušníci Veřejné bezpečnosti násilně 
přerušují pravidelný Běh třídou Politických vězňů 
organizovaný Společností za  veselejší současnost. 
Několik účastníků je zadrženo a  při výslechu zbito. 
28. září – U sochy sv. Václava na Václavském náměstí 
se  schází několik tisíc lidí, aby si připomněli 
1060.  výročí zavraždění patrona českého státu. 
Shromáždění ukončuje Veřejná bezpečnost.  

ŘÍJEN: 12.  října – Policie zatýká redaktory samiz-
datových Lidových novin Jiřího Rumla a  Rudolfa 
Zemana a obviňuje je z  trestného činu „pobuřování“. 
Na podporu zadržených vzniká v následujících dnech 
rozsáhlá petice. 25.  října – Do  centra Prahy přichází 
asi 200  lidí, aby protestovali proti zavedení nové 
stokorunové bankovky s  portrétem Klementa 
Gottwalda. 28. října – Na Václavském náměstí v Praze 
se  schází několik tisíc lidí u  příležitosti 71.  výročí 
vzniku Československa. Bezpečnostní složky demon-
straci rozhánějí za  pomoci obušků a  vodních děl. 
Zadrženo je 359  lidí. Podobný průběh mají i  další 
shromáždění konaná v  tento den po  celém Česko-
slovensku.  

LISTOPAD: 12.  listopadu – Ve  vatikánské bazilice 
sv.  Petra je svatořečena Anežka Česká. Do  Říma 
přijíždí na 10  000 poutníků z  ČSSR. 17.  listopadu – 
V  odpoledních hodinách probíhá studentská 
manifestace k 50. výročí úmrtí Jana Opletala. Průvodu 
z  Albertova na  Vyšehrad se  účastní asi 25  000 
studentů. Následně se většina z nich vydává na pochod 
do  centra města směrem k  Václavskému náměstí. 
Počet účastníků postupně narůstá na  dvojnásobek. 
Cestu na  Václavské náměstí jim na  Národní třídě 
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zahrazují jednotky Veřejné bezpečnosti a  příslušníci 
pohotovostního pluku VB. Následně proti části 
demonstrantů zasáhnou extrémně brutálním 
způsobem. 18.  listopadu – Na  podporu studentů 
zahajují pražská divadla protestní stávku. Postupně 
se  k  nim přidávají divadelní scény v  celé republice. 
19.  listopadu – V  pražském Činoherním klubu je 
založeno Občanské fórum (OF), společná platforma 
nezávislých občanských iniciativ usilujících o  změnu 
politického režimu. V Bratislavě vzniká Veřejnost proti 
násilí (VPN). 20.  listopadu – Na Václavském náměstí 
se schází více než 100 000 lidí, aby vyjádřili nesouhlas 
se  zásahem na  Národní třídě. Zaznívá požadavek 
n a  u ko nče n í m o c e n s ké h o m o n o p o l u K SČ . 
Demonstrace se  konají také v  dalších městech 
a  pokračují i  v následujících dnech. 24.  listopadu – 
Na mimořádném zasedání ÚV KSČ je rozhodnuto, že 
k  potlačení nepokojů nebude povolána armáda. 
Z  funkcí odstupuje celé předsednictvo stany včetně 
generálního tajemníka Milouše Jakeše. 25. listopadu – 
První masová demonstrace na Letné. Akce se účastní 
asi tři čtvrtě milionu lidí. 26. listopadu – V pražském 
Obecním domě se poprvé schází delegace OF vedená 
Václavem Havlem s  federálním předsedou vlády 
Ladislavem Adamcem (KSČ). Na druhou demonstraci 
na Letné přichází přes půl milionu lidí. 27. listopadu – 
C e lost átn í dvouhodinová generá ln í s t ávka. 
29.  listopadu – Federální shromáždění mění ústavu 
ČSSR. Vypuš těn je č lánek o  vedoucí úloze 
komunistické strany ve  společnosti a  článek 
o marxismu-leninismu jako státní ideologii. Formálně 
tak končí diktatura KSČ. Současně je ustanovena 
parlamentní komise pro vyšetření událost í 
17. listopadu.  

PROSINEC: 1.  prosince – První náměstek ministra 
vnitra ČSSR genpor. Alojz Lorenc iniciuje pokyn 
k  rozsáhlé skartaci operativních svazků a  dalších 
dokumentů StB. 3.  prosince – Federální předseda 
vlády Ladislav Adamec provádí rekonstrukci vlády. 
Ministr vnitra František Kincl, který svůj úřad 
ze  zdravotních důvodů nevykonává již od 29.  listo-
padu, je nahrazen Františkem Pincem (KSČ). 
Komunisté nadále drží většinu křesel ve  vládě. OF 
takto rekonstruovanou vládu odmítá. 4.  prosince – 
V  celém Československu probíhají masové de-
monstrace na protest proti personálnímu složení nové 
federální vlády. 7. prosince – Ladislav Adamec podává 

demisi. Sestavením nové vlády je pověřen Marián Čalfa 
(KSČ). 8. prosince – Prezident republiky Gustáv Husák 
vyhlašuje amnestii pro politické vězně. 10. prosince – 
Gustáv Husák jmenuje „vládu národního porozumění“, 
ve které poprvé od  roku 1948 nemá většinu ministrů 
KSČ, a  následně rezignuje na  funkci prezidenta 
republiky. Řízením ministerstva vnitra ČSSR jsou 
společně pověřeni předseda vlády Marián Čalfa 
a místopředsedové Ján Čarnogurský a Valtr Komárek. 
21. prosince – Na XVIII. mimořádném sjezdu KSČ je 
přijato rozhodnutí o  rozpuštění Lidových milicí. 
29.  prosince – Federální shromáždění ČSSR volí 
prezidentem republiky Václava Havla. 30. prosince – 
Václav Havel jmenuje do  funkce federálního ministra 
vnitra Richarda Sachera (ČSL). 

Pozn.:  
Výše uvedený text na stranách 58–60 byl doslovně 
převzat z webových stránek Ústavu pro studium 
totalitních režimů (ÚSTR) 
https://www.ustrcr.cz/uvod/listopad-1989/  

"Rozhodující moment nastal v pondělí 27.  listopadu 
1989 v  poledne. Do  dvouhodinové generální stávky 
se  zapojilo 75  % občanů po  celé republice a  většina 
továren. Komunistický režim kapituloval pod tlakem 
dělníků, na  které nejvíce spoléhal." (Magazín Paměti 
národa, https://magazin.pametnaroda.cz/doba/
sametova-revoluce/fotoalbum-generalni-stavka-27-
listopadu-1989) 

  
Demonstrující lidé pak zaplnili náměstí většiny 

československých měst. Zapojení do generální stávky 
ale žádné národohospodářské škody nezpůsobilo, 
protože si lidé hodiny, kdy stávkovali, napracovali.  

V  Chlumci nad Cidlinou byl pátek 17.  listopadu 
1989  běžným klidným dnem. Až při generální stávce 
obyvatelé města vyslovili svůj názor, jak dokládají 
fotografie. Poznáte se na nich? 

Texty vyhledal a zaslal  
Petr Chvojka 

Fotografie: Antonín Fibigr
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V říjnovém čísle Chlumeckých listů vyšla již čtvrtá 
část „seriálu“ o protinacistickém odboji v Chlumci nad 
Cidlinou, v  níž byl přiblížen smutný osud některých 
odbojářů z  místní buňky Obrany národa. V  noci ze 
7.  na 8.  října 1941 provedlo gestapo na  rozkaz 
zastupujícího ř íšského protektora Reinharda 
Heydricha zatýkací akci, ve  které bylo zadrženo na 
1500 čelních představitelů Sokola z  celého Protek-
torátu. Gestapo si přišlo i pro tři členy předsednictva 
chlumecké župy, Otu Ettela, Josefa Havlína a  Josefa 
Plítka. Ani jeden se bohužel do Chlumec již nevrátil. 
Všichni zemřeli v  první polovině roku 1942 v  kon-
centračním táboře Osvětim. Gestapácké mašinérii však 
neunikli ani další odvážní chlumečtí rodáci, kteří 
působili v  Obraně národa v  jiných městech. Nad-
poručík Josef Stanislav Půst byl zatčen již v  první 
polovině roku 1940 (umučen 4.  září 1943), pod-
plukovník Julius Sokolář a plukovník Josef Pánek byli 
zatčeni v  rámci druhé heydrichiády na  konci června 
1942 a 2.  července stejného roku popraveni. Zásahy 
gestapa výrazně utlumily odbojové aktivity v Chlumci. 
Smrtelnou ránu chlumecké buňce Obrany národa 
zasadilo v  polovině roku 1944 uvěznění velitele 
Antonína Šetlíka (umučen 21.  listopadu 1944). Torzo 
dříve rozsáhlé organizace převzal Josef Malina. V boji 
proti nacistickým okupantům se  však objevila nová 
odbojová skupina navázaná na  výsadek Barium. 
A  právě o  ní bude tato část, která uzavře příběh 
o chlumeckém odboji.  

Parašutistický výsadek Barium byl sice organi-
zovaný exilovou vládou v Londýně, avšak koordinace 
aktivit probíhala ve spolupráci s exilovými komunistic-
kými představiteli v  Moskvě. Posádku paravýsadku 
tvořil velitel nadporučík Josef Šandera (kódové 
označení Velký Josef ), radista četař Josef Žižka (kódové 
označení Malý Josef ) a  šifrant četař Tomáš Býček 
(kódové označení Tomáš). Příslušníci byli shozeni 
4.  dubna 1944 poblíž Vysoké nad Labem. Výsadkáři 
měli za  úkol znovu zaktivizovat skomírající domácí 
odboj, předávat do  Londýna informace o  dění 
v  Protektorátu a  vytvořit ozbrojené skupiny pro 
povstání proti okupantům. Již místem přistání bylo 
předurčeno, že hlavním prostorem jejich aktivit bude 
oblast severovýchodních Čech. Výsadkáři potřebovali 
pro úspěšné splnění úkolů schopné a  důvěryhodné 

lidi, kteří měli předchozí zkušenosti s  odbojem. 
S  výběrem vhodných jedinců samozřejmě aktivně 
pomáhali ostřílení odbojáři, na něž dostali kontakty již 
v  Londýně. Právě přes hradeckého odbojáře Václava 
Vachka se  Josef Šandera 2.  května 1944  spojil 
s chlumeckým strojvedoucím Miroslavem Machačkou, 
který dostal za úkol organizačně zpracovat chlumecký 
a novobydžovský soudní okres.  

Machačka (kódové označení Sulověn) začal ihned 
organizovat jak bydžovské, tak i  chlumecké aktivity. 
V Chlumci si za blízké spolupracovníky zvolil Jaroslava 
Binara (kódové označení Domanský), Karla Puchmana 
(kódové označení Zámecký) a  Václava Volejníka 
(kódové označení Železář). Během letních měsíců rostl 
počet členů okresní skupiny strmě vzhůru. Počty byly 
tak vysoké, že se  ustanovila mobilizační střediska 
v Novém Bydžově, Chlumci, Žiželicích, Vysokém Veselí 
a  Smidarech. Zmíněná mobilizační střediska dostali 
na starost bývalí prvorepublikoví důstojníci, například 
chlumeckému středisku velel major dělostřelectva 
Oldřich Šafránek (kódové označení Bělohorský). 
Do  ilegální skupiny byli přijímáni nejenom bývalí 
důstojníci, ale také drážní zaměstnanci a  četníci. Své 
místo v  ní našli i  sokolové a  zbylí členové Obrany 
národa. Z hlediska politického šlo o smíšenou skupinu, 
v  níž spolupracovali členové a  sympatizanti všech 
poválečných politických stran. Teprve s postu-pujícími 
měsíci a přibývajícím tlakem z Moskvy se začali ujímat 
vedení komunisté. Na podzim měla odbojová skupina 
Barium v  celých severovýchodních Čechách přes tři 
sta členů, a  to i  díky schopnostem chlumeckého 
Miroslava Machačky.  

Jak z  textu vyplývá, Machačka byl úzkým 
spolupracovníkem výsadkářů. Vedle organizačních 
záležitostí se  podílel i  na  předávání informací pro 
Londýn a na přípravě vojenských záležitostí. Aby mohl 
být uskutečněn hlavní vojenský úkol, tedy ozbrojené 
povstání, vydalo londýnské velení rozkaz, aby byly 
na  Chlumecku vybrány vhodné lokality pro shoz 
zbraní a  výsadky dalších výsadkářů. Na  základě 
komunikace s  veliteli jednotlivých mobilizačních 
středisek Machačka stanovil tři místa: Ostrov–Luhy, 
Zbraň a pole poblíž Nepolis. Dodávka zbraní měla být 
shozena na  začátku září 1944, avšak provedení akce 
bylo odloženo, neboť na  konci srpna vypuklo 

NEVZDALI SE ANEB JAK VYPADAL CHLUMECKÝ 
PROTINACISTICKÝ ODBOJ (5. ČÁST)
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Slovenské národní povstání, které mělo hlavně pro 
Moskvu velký význam a  všechny prostředky tak 
směřovaly na  Slovensko. Z  Londýna bylo oznámeno, 
že se  akce odkládá na  říjen. Nezdar slovenského 
povstání ale asi nejspíše zapříčinil, že k realizaci plánu 
nakonec nikdy nedošlo. Pro budoucí ozbrojený odpor 
na Chlumecku tak musely postačit zbraně, které byly 
získány dřívějšími aktivitami členů Obrany národa.  

S  narůstajícím počtem členů a  s přibývajícími 
odbojovými aktivitami samozřejmě rostla i  pravdě-
podobnost odhalení ze  strany gestapa. První stopy 
zachytilo gestapo v průběhu léta, kdy se  jim podařilo 
dešifrovat část depeší odesílaných do  Londýna. 
Na  základě získaných informací došlo k  nasazení 
konfidenta, který se infiltroval do odbojových struktur 
v  Žamberku. K  prvnímu zatýkání ve  skupině Barium 
došlo na podzim 1944 právě v oblasti Žamberska. Na 
1.  října svolal Machačka tajnou informační schůzku 
do Hálova hostince v Lužci nad Cidlinou, na níž bylo 
s důstojníky mobilizačních středisek řešeno, jak bude 
vypadat další odbojová činnost. Obsah schůze byl však 
prozrazen a  Machačka byl 14.  října 1944 zatčen 
kolínským gestapem. Po  tvrdých výsleších ho gestapo 
převezlo do  Terezína, kde byl nadále podrobován 
mučení a  přebýval v  nelidských podmínkách. Díky 
svému odhodlání a  odolnosti nikoho neprozradil. 
Po  osvobození Terezína a  kapitulaci Německa 
se navrátil do Chlumce nad Cidlinou.  

Po zatčení Machačky se velení ujal Václav Volejník, 
který ihned po  razii gestapa zničil veškeré písemné 
materiály, jež po předchozím veliteli zůstaly. Volejník 
se  snažil nadále koordinovat činnost na  Chlumecku 
a  Bydžovsku, což se  mu vcelku dařilo. Velkou ranou 
pro celou odbojovou skupinu Barium bylo zatčení 
Josefa Šandery a  Josefa Žižky v  polovině ledna 1945 
(oba zmínění spáchali sebevraždu). Šifrantovi Býčkovi 
se  podařilo utéci a  později se  přidat k  partyzánům. 
Právě ztráta hlavního velení, a tedy i přímého spojení 
s  Londýnem, zapříčinila, že se  odbojová činnost 
utlumila a  omezila na  shánění a  skrývání zbraní 
a  na  pomalé vyčkávání na  vhodnou příležitost 
k  ozbrojenému povstání. Impulzem k  ozbrojenému 
odporu proti okupantům se  stalo rádiové volání 
o  pomoc Pražskému povstání, které bylo vysíláno 
dopoledne 5.  května 1945. Do  čela chlumeckého 
odporu se  postavil Václav Volejník a  vojenské velení 
měl na  starost major Oldřich Šafránek (velitel 
mobilizačního střediska Chlumec). Při chlumeckém 

povstání byly použity zbraně, které uschovali 
příslušníci Obrany národa již v polovině roku 1939, což 
dokazuje, že zbraně byly po celou dobu války opravdu 
důkladně ukryty. Květnovým dnům a konci války jsem 
se detailně věnoval v článku Konec druhé světové války 
v  Chlumci nad Cidlinou, který vyšel v  Chlumeckých 
listech, číslo 5, rok 2024.  

Na jaře 1945  bylo všem odbojářům jasné, že pád 
Německa je pouze otázkou času, proto začali řešit, jak 
bude vypadat správa města po  kapitulaci Němců. 
Na  základě směrnic košické vlády a  Košického 
vládního programu (plán, jak bude vypadat poválečná 
obnova Československa) utvořil Josef Malina spolu 
s dalšími příslušníky bývalé chlumecké buňky Obrany 
národa na  konci dubna 1945  tzv. revoluční národní 
výbor, jenž měl ve vhodnou chvíli, tedy s vypuknutím 
ozbrojeného odporu, převzít veřejnou moc ve městě. 
To ovšem nevyhovovalo sílící komunistické straně, 
která chtěla stát v  čele osvobozování. Místní komu-
nisté proto ihned 5.  května 1945 Malinovo složení 
národního výboru znevěrohodnili a  odmítli. Místo 
toho sami navrhli nové složení revolučního národního 
výboru, které mělo zastupovat všechny skupiny 
obyvatelstva. Do  role předsedy národního výboru 
navrhla místní komunistická strana Václava Volejníka, 
který zosobňoval poslední odbojové aktivity. Dalším 
důvodem, proč byl vybrán právě Václav Volejník (člen 
sociální demokracie), byl fakt, že souhlasil s politikou 
komunistické strany. Mnozí z  tohoto revolučního 
národního výboru se  i  v dalších obdobích angažovali 
v regionální politice.  

S koncem války skončila i protinacistická odbojová 
činnost. Od května 1945  se do Chlumce nad Cidlinou 
postupně navraceli nejenom uvěznění odbojáři, ale 
také odvlečení židovští obyvatelé a  vojáci bojující 
v  zahraničních armádách. K  připomínce umučených 
a  zavražděných odbojářů byla 29.  dubna 1959 
v  parčíku mezi sokolovnou a  spořitelnou, kde dříve 
stávala socha prezidenta Masaryka, odhalena kamen-
ná deska se  jmény padlých. Na  zmíněné desce je 
uvedeno i  jméno Jana Tomáška, kterého bestiálně 
zavraždil vnucený správce panství Zdenka Radslava 
Kinského SS Hauptsturmführer Kurt Wawrzik. 
Na  smutný Tomáškův příběh se  zaměřím v  příštím 
článku.  

Mgr. Michal Pajer  
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SPOLUPRÁCE MALOTŘÍDNÍ ŠKOLY A KNIHOVNY  
V CHLUMCI NAD CIDLINOU

Ráda bych vyjádřila vděčnost knihovnicím Janě 
Tiché a  Janě Midlochové. Od  roku 2021 pro naši 
malotřídní školu pravidelně pořádají v  knihovně 
projektové programy. Díky jejich znalosti a trpělivosti 
se měly děti možnost zapojit do různých aktivit, které 
podporovaly jejich kreativitu a spolupráci.  

Knihovnice si pro nás připravily v  průběhu let 
interaktivní programy na téma Svátek Všech svatých, 
Den Země, Velikonoce, Den stromů, Recyklace 
a  další. Děti si dokonce měly možnost prohlédnout 
netradičním způsobem i  knihovnu během únikové 
hry. A nebyla by to i správná návštěva knihovny, aby 
si něco nevyrobily a neodvezly do  škol, ať už hmyzí 
hotel, vánoční stromek, draky nebo lucerničky. 

 Chtěla bych tímto vyjádřit srdečné poděkování 
za  jejich čas, energii a  nadšení. Jejich úsilí má 
neocenitelný vliv na rozvoj dětí a  jsem moc ráda, že 
můžeme na  projektech spolupracovat. Doufám, že 
podobné akce budou pokračovat i  v budoucnu 
a přinesou další radost a poznání našim žákům.  

Mgr. Hana Kárníková  
ředitelka ZŠ Kosičky
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NAROZENÉ DĚTI S TRVALÝM POBYTEM V CHLUMCI NAD CIDLINOU

Tereza Krištofová | Ondřej Mucha 

Frederik Zima | Berenika Dacerová

Sňatky uzavřené v obřadní síni radnice

13. 9. 2024 

Jaroslav Jezdinský                                           Žlunice 

Jana Gregorová                                                Žlunice 

14. 9. 2024 

Adam Hillebrand                                             Praha 

Eliška Obešlová                                               Vinary 

5. 10. 2024 

Robert Pokora                                                  Praha 

Helena Sartorisová                           Uhlířská Lhota

Sňatky uzavřené na zámku Karlova Koruna

7. 9. 2024 

Petr Bednář                                             Záměl 
Roxana Postolache                                    Rumunsko 

14. 9. 2024 

Tomáš Málek                                                      Říčany  
Julija Bobrova                                                 Rusko 

20. 9. 2024 

Martin Černý                                                  Opočnice 
Vendula Futerová                                         Opočnice 

21. 9. 2024 

Jakub Seidl                              Hradec Králové 
Karolína Volejníková                Hradec Králové 

Ondřej Koltun                                                  Trutnov 
Nicole Tammerová          Dvůr Králové nad Labem 

29. 9. 2024 
Apoštolská církev 
Jan Pokorný                                 Hradec Králové 
Roksolana Šulha                                            Ukrajina 

Sňatek uzavřený v Novém Městě, Polesí Luhy

Z MATRIKY...

24. 9. 2024 

Zdeněk Vašíček                           Libice nad Cidlinou 
Pavlína Tomanová                                             Žehuň

Sňatky uzavřené v penzionu Alwin

14. 9. 2024 

Matej Sedláček                                           Slovensko 

Denisa Kohoutová                    Hradec Králové 

20. 9. 2024 

Martin Ambroz                                                 Praha 

Kristýna Krejsarová                                         Praha 

27. 9. 2024 

Daniel Sedláček                                                Klamoš 

Iva Karlíková                                                   Klamoš 

5. 10. 2024 

Daniel Nesl                                                        Tetov 

Anna Mencáková                                         Roudnice

21. 9. 2024 
Petr Sýkora                                       Nový Bydžov 
Veronika Záhorová                                        Lovčice 

za matriku Ivona Uchytilová

Sňatek uzavřený v Městském muzeu Loreta

5. 10. 2024 

Vjačeslav Giblo                                               Jaroměř 
Lucia Novotná                                             Slovensko



 66

 SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

ODEŠLI Z NAŠICH ŘAD

Marie Točíková         84 let 

Magdalena Kárníková 

               nedožitých   101 let 

Marie Zikmundová      74 let 

Jaroslava Kárníková     70 let 

Eva Jenčková           68 let 

Zdenka Rodywirjová    91 let 

Eva Ovčaričová         84 let 

Marie Radoňová        84 let 

Josef Novák             71 let 

Marta Čermáková       91 let 

za evidenci obyvatel Bc. Ladislava Zemanová

VZPOMÍNÁME

Dne 22. října 2024 uplynulo  
16 let, kdy nás náhle opustila 

paní 

Věra Brunclíková. 

S láskou vzpomínají  
manžel a dcera s rodinou.

Dne 3. listopadu 2024 uplynulo  
6 let ode dne, kdy nás opustila  

paní Libuše Chválová  

z Písku.  

Vzpomíná manžel s rodinou.

Dne 3. listopadu uplynulo 10 let od úmrtí 

pana Václava Kozáka.  
Děkujeme za cestu, kterou jsi s námi šel,  

za ruce, které nám tolik pomáhaly. 
Děkujeme za to, že jsi byl, za každý den, 

který jsi s námi žil.  

Zarmoucená rodina.

Dne 19. října 2024 oslavili 50  let společného života, 
tedy zlatou svatbu, manželé pan Petr Vaníček a paní 
Alena Vaníčková rozená Braunová z Chlumce nad 
Cidlinou.  
Slavnostní obřad proběhl v  obřadní síni Městského 
úřadu v Chlumci nad Cidlinou. Zlaté manžele přivítal 
pověřený člen zastupitelstva pan Ing. Miroslav 
Uchytil a jejich blízcí příbuzní.  
Manželé se  podepsali do  pamětní knihy města 
Chlumec nad Cidlinou a obdrželi dárkový balíček.  
Přejeme manželům Vaníčkovým mnoho dalších 
spokojených společných let.
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Kácení a řez stromů  
stromolezeckou technikou,  

frézování pařezů, řez živých plotů.  

Tel: 606 527 091.

Hledám paní nebo slečnu na výpomoc 
 v domácnosti, běžný úklid.  

Pracovní doba: 
 jednou týdně v pátek cca 4 hod. 

Lokalita - Písek. 

Volejte: 739 095 822.
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